
صعود میلیونرهای رمزارزهای دیجیتال

تعداد میلیونرهای ارزهای دیجیتال جهان در طول سال ۲ برابر شده است.به گزارش ایسنا، بر اساس 
نتایج تحقیقات شــرکت مشاوره سوئیسی هنلی و شرکا، تعداد صاحبان ارزهای دیجیتال به ارزش 
بیش از یک میلیون دلار در سال گذشته تقریبا ۲ برابر شده یعنی بیش از ۹۵ درصد افزایش یافته 
و به ۱۷۲هزار و ۳۰۰ نفر رسیده است.دومینیک وولک از شرکت هنلی و شرکا اظهار کرد چشم انداز 
ارزهای دیجیتال در سال ۲۰۲۴ شباهت چندانی به پیشینیان خود ندارد و خاطرنشان کرد مدت ها 
انتظار برای تصویب صندوق های قابل معامله در بورس بیت کوین و اتریوم  جریانی از ســرمایه های 
نهادی را به راه انداخت.بر اساس این گزارش، تعداد افرادی که دارای ارزهای رمزنگاری شده به ارزش 
بیش از ۱۰۰ میلیون دلار هستند، در یک سال ۷۹ درصد افزایش یافتند و تا ۳۰ ژوئن به ۳۲۵ نفر 
رســیدند.همچنین تعداد میلیاردرهای رمزنگاری افزایش یافته و به ۲۸ مورد رسیده که ۲۷ درصد 
بیشتر از یک سال قبل است. کارشناسان همچنین به افزایش ۱۱۱ درصدی تعداد میلیونرها با دارایی 
بیت کوین اشاره کردند که این رقم به ۸۵ هزار و ۴۰۰ نفر رسیده است. بیزنس گزارش کرد، تعداد 
کل کاربران ارزهای دیجیتال در جهان به ۵۶۰ میلیون نفر )بیش از ۳۲ درصد نسبت به سال قبل( 

و ارزش کل بازار آن به ۲.۳ تریلیون دلار )بیش از۸۹ درصد( رسیده است.

تالار شیشه ای سبز ماند

در آخریــن روز کاری هفته و همزمان با وعده وزیر اقتصاد برای کاهش تعداد نرخ های ارز و تزریق 
نقدینگی به بورس توسط صندوق توسعه ملی، پنجمین رشد متوالی این بازار پس از افت یک ماهه 
به ثبت رسید و شاخص کل بورس با افزایش ۸۲۴۵ واحد به رقم دو میلیون و ۷۶ هزار و ۲۷۰ واحد 
رسید.به گزارش ایسنا، بازار سرمایه که از روز ۳۱ مرداد در مسیر رشد قرار گرفته روز چهارشنبه نیز 
افزایش داشت. امروز نیز همزمان با وعده همتی - وزیر اقتصاد - مبنی بر حمایت از بازار سرمایه با 
اقداماتی همچون کنترل دامنه نوسان، تزریق نقدینگی از طریق صندوق توسعه ملی و کاهش تعداد 
نرخ های ارز، بازار بورس رشــد داشــت؛ به طوری  که شاخص کل بورس اوراق بهادار تهران ۸۲۴۵ 
واحد  رشــد کرد و به رقم دو میلیون و ۷۶ هزار و ۲۷۰ واحد رسید.شــاخص هم وزن هم با افزایش 
۳۲۹۷ واحد در عدد ۶۴۸ هزار و ۲۷۶ واحد ایســتاد.تعداد معاملات امروز بورس بیش از ۱۸۳ هزار 

فقره بود که ارزش آن ۷۶۰۴ میلیارد تومان شد. نقشه بازار بورس ـ چهارشنبه ۷ شهریور ۱۴۰۳
شــپنا، پارسان و فولاد بیشــترین اثر مثبت را بر شاخص بورس داشتند. ذوب، فولاد و شستا هم از 
نمادهای پرتراکنش بودند روز چهارشنبه شاخص فرابورس ایران نیز ۵۸ واحد افزایش یافت و به ۲۱ 
هزار و ۲ واحد رسید. بیش از ۱۱۱ هزار معامله به ارزش ۶۳۴۸ میلیارد تومان در فرابورس انجام شد.

حسینا و آریا بیشترین تاثیر مثبت را بر شاخص فرابورس داشتند اما فزر اثر منفی ایجاد کرد. خنوز، 
فزر و سلیم نیز از نمادهای پرتراکنش بودند.

نشست تشریح بســته های حمایتی هشــت گانه »برنامه جهش تولید دانش بنیان« 
صندوق نوآوری و شکوفایی با حضور مدیران پارک های علم و فناوری و صندوق های 
پژوهش و فناوری سراسر کشور در محل صندوق نوآوری برگزار شد.به گزارش ایسنا، 
با توجه به نامگذاری ســال ۱۴۰۳ با عنوان »جهش تولید با مشارکت مردم« از سوی 
رهبر معظم انقلاب، صندوق نوآوری و شــکوفایی، بسته های جامعی را برای حمایت 
از شــرکت های دانش بنیان نوپا، نوآور و فناور کشــور در قالب هشت بسته حمایتی 
طراحی کرده است.در همین زمینه صبح امروز نشست تشریح این بسته های حمایتی 
با حضور مدیران پارک های علم و فناوری و صندوق های پژوهش و فناوری برگزار شد. 
در این نشســت دکتر سیاوش ملکی فر، معاون توسعه صندوق نوآوری و شکوفایی با 
اعــلام اینکه پارک های علم و فناوری و صندوق های پژوهش و فناوری دو رکن اصلی 
اکوسیستم نوآوری کشور هستند، اظهار کرد: قطعا همکاری صندوق نوآوری با پارک ها 
و صندوق های پژوهش محور به پیشبرد این برنامه های حمایتی در اکوسیستم و تامین 

مالی شرکت ها که بعضا نیازمند خدمات مالی هستند، کمک قابل توجهی می کند. 
وی در ادامه افزود: صندوق های پژوهش و فناوری شــاید به طور مســتقیم در چند 
بســته از این خدمات بتوانند به ما کمک کنند، امــا پارک ها می توانند در همه ابعاد 
این خدمات، همیار و همراه ما باشند، چون هر کدام میزبان ده ها و صدها شرکت در 
ابعاد مختلف هســتند. ملکی فر با تشریح جزئیات یکی از بسته های حمایتی با عنوان 
»جهش«، گفت: هدف بســته جهش، تامین نقدینگی یا سرمایه در گردش مورد نیاز 
شرکت های دانش بنیان غیر نوپا است. صندوق می تواند ضمانت تعهد پرداخت را تقبل 
کند؛ به این معنی که به شــرکت هایی که مقدار تولید را حداقل دو برابر و فروششان 
را به حداقل سه برابر افزایش دهند، سرمایه در گردش اعطا کند. وی همچنین درباره 
برنامه »۱۰۰۰ فناور« صندوق نوآوری و شــکوفایی، تصریح کرد: این بسته حمایتی 
یکی از برنامه های مهم صندوق اســت چرا که ۷۰ درصد شــرکت ها نوپا هستند و از 
آنجا که ۱۰ هزار شــرکت دانش بنیان داریم که ۷۰ درصد آن هم نوپا هســتند، این 
برنامه می تواند هزار شرکت نوپا را به کمک تامین مالی و به کمک تزریق سرمایه در 
گردش رشــد بدهد، به این امید که با تزریق سرمایه به این شرکت ها از نوپایی خارج 
شوند و به شــرکت های فناور تبدیل شــوند. ملکی فر در ادامه با اشاره به بسته های 
حمایتی »توانا« و »کارآفرین« اظهار کرد: بسته توانا، همان تسهیلات سرمایه ثابت و 
وام های تولید صنعتی ما است. در برنامه کارآفرین علاوه بر پارک های علم و فناوری، 

صندوق هــای پژوهش و فناوری هم می توانند در این مســیر به ما کمک کنند. یکی 
از روش های اشــتغال که البته تا حدودی مقیاسشان هم محدود است، این است که 
از تجهیزات دانش بنیانی که ظرفیت ایجاد اشــتغال دارد، به مردم بفروشند. در واقع 
به مشــتری ها برای کالایی که امکان کارآفرینی را می دهد، لیزینگ می دهیم. معاون 
توســعه صندوق نوآوری و شکوفایی همچنین با اشــاره به دیگر بسته حمایتی این 
صندوق از شــرکت های دانش بنیان در ســال ۱۴۰۳، گفت: بسته »رویش« یکی از 
راه های کمک به شــتابدهنده ها و مراکز نوآوری اســت. در استان ها تعدادی شرکت 
دانش بنیان هســتند کــه اگر به آنها پول تزریق کنیم، علاوه بر تزریق امید، کســب 
و کارشــان به شرکت های دانش بنیان تبدیل می شــود. وی در ادامه با تشریح بسته 
»۱۰۰۰ فنــاور« و چگونگی اعطای وام به شــرکت های دانش بنیان، اظهار کرد: برای 
بهره مندی از این بســته، فروش کل شــرکت باید کمتر از ۵ میلیارد تومان باشــد و 
حداقل باید ۱۰۰ میلیون محصول یا خدمت دانش بنیان فروخته باشــد. علاوه بر آن 
باید لیســت بیمه تامین اجتماعی هم داشته باشند. سقف این تسهیلات سرمایه در 
گردش ۴ میلیارد تومان است که البته سعی می کنیم آن را به بالای ۵ میلیارد تومان 
هم برســانیم. از دیگر شرایط این شرکت ها برای بهره مندی از این بسته این است که 
۵۰ درصد محصولشان دانش بنیان باشد و لیست بیمه نیروی انسانی خود را هم به ۱۰ 
نفر برسانند. همچنین اگر تسهیلات تبصره ۱۸ را گرفته باشند، یعنی بالای دو میلیارد 
تومان تسهیلات اخذ کرده باشند، مشمول این برنامه نمی شوند. البته شرکت ها نباید 
چک برگشتی نیز داشته باشند و اگر پیشتر از صندوق نوآوری، تسهیلاتی گرفته باشند 
حتما پرونده شان را مورد بررسی قرار می دهیم. ملکی فر خاطرنشان کرد: اگر شرکتی 
این شرایط را احراز کرد، می تواند انتخاب کند که از کدام مسیر می خواهد تامین مالی 
شود. ۳۲۰۰ میلیارد تومان منابع در پنج بانک عرضه می شود که اگر بانک ها را انتخاب 
کنند، نرخ تسهیلاتشــان قرض الحســنه و دوره بازپرداختش ۴ ساله می شود. سقف 
پرداخت تسهیلات نیز در نهایت ۳ میلیارد تومان خواهد بود که به اعتقاد من وام بسیار 
خوب و کاربردی اســت. در این زمینه توافقاتی با بانک ها شده است که از شرکت ها 
وثیقه ملکی مطالبه نکنند و تنها با ارائه چک و سفته خود شرکت یا یک ضامن حقوقی 
از این تســهیلات بهره مند شوند. به نقل از صندوق نوآوری، در انتهای این جلسه نیز 

مدیران صندوق نوآوری و شکوفایی به سوالات حاضران در نشست پاسخ گفتند.

رشد اقتصادی بزرگترین اقتصاد 
اروپا صفر شد

بزرگترین اقتصاد اروپا در ســه ماهه دوم ســال رشــد صفر درصدی نسبت به مدت 
مشــابه ســال قبل ثبت کرد.به گزارش ایســنا، اداره آمار فدرال آلمان اعلام کرد که 
تولید ناخالص داخلی این کشور )GDP( در سه ماهه دوم سال ۲۰۲۴ نسبت به دوره 
سه ماهه قبل ۰.۱ درصد کاهش یافته است. دلیل این کاهش بیشتر به کاهش قابل 
توجه تشــکیل سرمایه ثابت ناخالص نسبت داده شده و در این گزارش آمده که هیچ 
ســهم مثبتی از تجارت خارجی نیز حاصل نشده است.تولید ناخالص داخلی تعدیل 
شــده سالانه با تعدیل قیمت و زمان،   ۰.۳ درصد افزایش یافت، این رقم در مقایسه 

با فصل مشــابه در ســال ۲۰۲۳ بدون 
تغییر باقی مانــد.روث برند، رئیس اداره 
آمــار آلمان اظهار کرد پــس از افزایش 
جزئی در ســه ماهه قبل، اقتصاد آلمان 
دوبــاره در بهار کند شــد.در طول پنج 
سه ماهه گذشته، آلمان کاهش سالانه 
تولید ناخالص داخلی را ثبت کرده است.

بیزنس نوشت، در همین حال، صندوق 
بین المللی پول در ماه گذشته پیش بینی 
کرده بود که اقتصاد آلمان پس از کاهش 
۰.۲ درصــدی در ســال ۲۰۲۳، ممکن 
اســت ۰.۲ درصد در سال ۲۰۲۴ و ۱.۳ 

درصد در سال ۲۰۲۵ افزایش یابد.

روزنامه اقتصادی ، سیاسی ،اجتماعی، فرهنگی و صبح ایران
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رهبر ملی ترکمنستان و هیئت همراه با رهبر معظم انقلاب اسلامی دیدار کردند.به گزارش ایسنا، »قربانقلی بردی محمداف« رهبر ملی ترکمنستان و هیئت همراه عصر 
چهارشنبه هفتم شهریور ۱۴۰۳ با حضرت آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب اسلامی دیدار کردند.

www.sobh-eqtesad.ir

دیدار رهبر ملی ترکمنستان و هیئت همراه با رهبر 
انقلاب info@sobh-eqtesad.ir

رئیس اتاق اصناف تهران:

هنوز در مورد قیمت نان به 
جمع بندی نرسیده ایم

رئیس اتاق اصناف تهران با بیان اینکه احتمال تغییر در مسئولیت حوزه های 
مربــوط به آرد و نــان با توجه به تغییر دولت وجــود دارد، گفت: برای اینکه 
تصمیم در مورد قیمت نان پایدار باشــد ممکن است جلسه مربوط به تعیین 
تکلیف قیمت با تاخیر برگزار شود تا تغییر در مسئولیت ها باعث تصمیم گیری 
جدید در این حوزه نشود.به گزارش ایسنا، تغییرات قیمت نان و یکسان نبودن 
قیمت ها در نانوایی های سطح شهر باعث سردرگمی و گلایه  مردم شده است؛ 
در همین راستا حمیدرضا رســتگار - رئیس اتاق اصناف تهران - اظهار کرد: 
پیرو موضوع مهم تصمیم گیری در مورد قیمت نان، هفته گذشــته جلسه ای 
با حضور اتحادیه های مختلف از جمله اتحادیه نان ســنگگ، نان فانتزی، نان 
لواش و بربری برگزار و بررسی های انجام شده از سوی اتحادیه ها در مورد وزن 
و قیمت نان در جلسه مطرح شد.وی با اشاره به مفاد جلسه اخیر عنوان کرد: 
مقرر شد جلسه ای مشترک با استانداری به عنوان تنظیم گر شورای آرد و نان با 
همراهی کارگروه آرد و نان اتاق اصناف برگزار شود و در این جلسه قیمت نان 
قطعی شود.رئیس اتاق اصناف تهران با بیان اینکه احتمال تغییر در مسئولیت 
حوزه هــای مربوط به آرد و نان با توجه به تغییر دولت وجود دارد، گفت: برای 
اینکه تصمیم در مورد قیمت نان پایدار باشــد ممکن اســت جلســه مربوط 
به تعیین تکلیف قیمت با تاخیر برگزار شــود تا تغییر در مســئولیت ها باعث 
تصمیم گیری جدید در این حوزه نشود.رستگار در ادامه تاکید کرد: به محض 
اتخاذ تصمیم جدید درباره قیمت نان، اطلاع رسانی عمومی انجام می شود.بنا بر 
اعلام اتاق اصناف تهران وی در مورد افزایش قیمت نان در برخی از واحدهای 
صنفی، اظهار کرد: با توجه به اینکه مصوبه ای در این خصوص صادر نشــده و 
هنوز تصمیمی برای افزایش قیمت ها اتخاذ نشــده، افزایش قیمت ها در حوزه 
نان غیرقانونی بوده و مورد تایید نیست.رئیس اتاق اصناف تهران درباره نحوه 
شکایت مردم از نانوایی هایی که اقدام به افزایش قیمت نان کرده اند، گفت: افراد 
درصورت مشــاهده هرگونه گران فروشی می توانند تخلفات را از طریق شماره 
۱۲۴ یا بازرسی اتاق اصناف به صورت حضوری، مکتوب یا تلفنی اعلام کنند.

معاملات خودرو هم به سکوهای 
تجارت الکترونیک پیوست

رئیس مرکز توســعه تجــارت الکترونیک از آغاز بــه کار معاملات خودرو در 
ســکوهای الکترونیکی با محوریت بخش خصوصی با هدف ایجاد شــفافیت 
بیشــتر در معامــلات و جلوگیری از موارد تخلف خبــر داده و اعلام کرد که 
از بین ۹ شرکت درخواســت کننده، تاکنون دو شرکت  تست های ابتدایی را 
پاس کرده و از ســوی وزارت صمت مجوز فعالیت و معاملات خودرو را کسب 
کرده اند.به گزارش ایســنا، عصر امروز نشست خبری رونمایی از دستاوردهای 
مرکز توســعه تجارت، مراسم آغاز به کار معاملات خودرو در سکوهای بخش 
خصوصی و همچنیــن رونمایی از امکان برگزاری مزایده های اجرای ثبت قوه 
قضائیه در سامانه تدارکات الکترونیکی با حضور معاونت راهبردی قوه قضائیه و 
معاونت علمی و فناوری  ریاست جمهوری برگزار شد.امین کلاهدوزان- رئیس 
مرکز توســعه تجارت الکترونیک- در مراســم رونمایی از معاملات خودرو در 
سکوهای بخش خصوصی- اظهار کرد: دو اقدام ارزشمند نهایی شده است که 
هریک سابقه پیگیری بیش از یک ساله دارد. بحث معاملات تجاری کشور در 
حوزه های مختلف شکل می گیرد که یکی از مهمترین آن ها، حوزه خودرویی 
کشور است که ســالانه میانگین شش الی هفت میلیون صرفاً تعویض پلاک 
صورت می گیرد و بیش از این بحث خود معاملات است که بیش از این هاست.

وی تصریح کرد: تجــارت الکترونیکی برای حوزه خودروی کشــور، ظرفیت 
شفاف سازی و اعتماد سازی است که مهمترین عامل های مربوط به یک معامله 
را در ســکوهای تجارت الکترونیک در اختیار مــردم و دو طرف معامله قرار 
می دهد. شــفاف از این جهت خواهد بود که شــخصی که معامله می کند، به 
موضوع معامله که خودروست، آگاهی کامل در مواردی همچون احراز مالکیت 
خودرو برای فردی که خودرو می فروشد، خودرو متوقف نباشد یا بدهی نداشته 
باشــد، داده های ثبت  اسناد و... را شامل می شود. بنابراین اعتماد از این جهت 
خواهد بود که دو طرف معامله اطمینان خاطر داشــته باشــند که در آینده، 
نســبت به این قرارداد و معامله، هیچگونه ادای حقوقی همچون جعل امضا، 
مالکیت خودرو و ... از سوی دو طرف معامله اتفاق نخواهد افتاد.کلاهدوزان با 
بیان اینکه در مجموع کار فشــرده ای آغاز شد و جلسات متعددی برگزار شد. 
علیرغم اینکه هماهنگی چندین دستگاه کار سختی بود اما با همت همکاران 
فراجا و معاونت راهبردی قوه قضائیه انجام شــد و ماحصل این جلســات این 
بود که پاییز ســال گذشته، آیین نامه تصویب و شــیوه نامه اجرایی آن اواخر 
ســال گذشته نهایی و ابلاغ شد. براساس آن، مرکز توسعه  تجارت الکترونیک 
فراخوانی را اعلام و از ســکوهای بخش خصوصی که تمایــل دارند به حوزه 
معاملات خودرو ورود کنند، دعوت کردیم تا کار خود را آغاز کنند.رئیس مرکز 
توسعه تجارت الکترونیک ادامه  داد: در وهله  اول، ۹ شرکت تقاضای اولیه خود 
را برای ما ارســال  کردند؛ البته تقاضاهای بعد از آن، ابراز شد و در دستور کار 
ما قرار گرفت. برای ۹ شــرکت، زیرساخت های فنی و مستندات اتصال کامل 
در اختیار قرار داده شــد و از این ۹ شــرکت، دو شرکت تست های مربوطه را 
پاس کردند که از امروز اعلام رسمی آغاز به کار این سکوها خواهد بود. طبیعتاً 
باقی شرکت هایی که کار را آغاز کرده اند، به تدریج که آماده باشند و تست های 
اولیه را پاس کنند، می توانند وارد بازار شــده و بستر ثبت معاملات خودرو را 

فراهم کنند. 

گزیده خبر

پزشکیان: توافق گازی با ترکمنستان اقدامی راهبردی برای تبدیل ایران به هاب 

گازی منطقه است

صرفه جویی ارزی ٤٠ درصدی با 
طراحی و ساخت اتوبوس برقی شهری 

در کشور

خودکفایی در تولید شکر بدون آسیب به 
محیط زیست

به همت یک شرکت دانش بنیان و در قالب طرح کلان طراحی، ساخت و توسعه قوای محرکه الکتریکی 
اتوبوس برقی شهری، حدود ۴۰ درصد از خروج ارز از کشور جلوگیری می شود و از واردات محصولات 
مشابه به صورت CBU جلوگیری به عمل خواهد آمد.به گزارش ایسنا، وحید اصفهانیان، استاد دانشکده 
مهندسی مکانیک دانشگاه تهران و مجری طرح در خصوص مزایای استفاده از اتوبوس های برقی، گفت: 
اتوبوس برقی در بخش عمده ای از ســیکل حرکتی خود در ســرعت پایین کار می کند، شتاب گیری 
متوســط دارد، زمان درجا کار کردن )آیدل( آن بالا است و همچنین زمان قابل ملاحظه ای در ابتدا و 

انتهای خط توقف می کند .......

ارزآوری ۴ میلیون دلاری دانش بنیان ها با صادرات 
نانوکاتالیست

»بیت راشد«؛ روستای دورافتاده ای که به 
انرژی خورشیدی روی آورده است

سیگنال های مثبت وزیر اقتصاد به بازار 
سرمایه
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در طی نشستی تشریح شد

جزئیات بسته های حمایتی »برنامه جهش تولید دانش بنیان« صندوق نوآوری برای پارک های فناوری
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گزیده خبر

مراسم بزرگداشت شهدای دولت 
برگزار شد

مراسم بزرگداشت شــهدای دولت در هفته دولت از سوی شورای هماهنگی سازمان 
تبلیغات اسلامی برگزار شد.به گزارش ایســنا، حجت الاسلام و المسلمین محمودی 
رئیس شورای هماهنگی سازمان تبلیغات اسلامی استان تهران در مراسم بزرگداشت 
شــهدای دولت، گفت: شــهریور ماه ویژه ای اســت؛ از روز اول این ماه بوی شهادت 
در کشور استشمام می شود.وی شهدای شهریور را رجایی، باهنر، لاجوردی، اندرزگو، 
دستجردی، عراقی و پسرش و آیت الله قدوسی و مدنی عنوان کرد.محمودی ادامه داد: 
در این مراسم میزبان فرزندان و اقوام این شهدای عزیز هستیم. امیدوارم به برکت این 
شهدا، برکت در این ســرزمین ساری و جاری باشد.رئیس شورای هماهنگی سازمان 
تبلیغات اسلامی اســتان تهران گفت: امیدوارم خداوند متعال ما را مشمول شفاعت 
شهدای هشتم شهریور و شــهدای خدمت قرار دهد. به دولت چهاردهم نیز به دلیل 
قرار گرفتن در مذهب خدمت تبریک می گویم.فرزند شهید باهنر: تامین »امنیت« از 
اولویت های کاری پدرم بودباهنر، یکی از فرزندان محمدجواد باهنر نخست وزیر شهید 
هم گفت: نسل جوان اطلاع چندانی از شهدای بزرگوار ندارند. خاطرات این بزرگواران 
را باید از خانواده هایشان بشنوند.وی سپس به تشریح ویژگی های شهید رجایی و باهنر 
پرداخت و گفت: مردمی بودن یکی از ویژگی های هر دو بزرگوار بود. شــهید رجایی 
خود را از قشــر پایین جامعه می دانست و همواره این مســئله را یادآوری می کرد و 
تاکید می کرد که صاحب این میراث است که برایش ارزشمند است. شهید باهنر وقتی 
برنامه هایش را در مجلس ارائه کرد »امنیت« را به عنوان مهم ترین برنامه هایش اعلام 
کرد. ایشــان در توضیح دلایل انتخاب این اولویت، جدایی مسئولان از مردم را مطرح 

کرد. چیزی که موجب پدید آمدن هشتم شهریور شد نیز مسئله امنیت بود.

نفت و گاز نیازمند سیاست های 
افزایش تولید و بهره وری 

 

نماینده ســابق ایران در اوپک گفت: صنعت نفت و گاز نیازمند اجرای سیاســت های 
افزایش تولید و بهره وری اســت و باید در دولــت چهاردهم به این دو مهم به صورت 
ویژه توجه شود.محمد خطیبی در گفت وگو با ایسنا، با بیان اینکه دولت و وزارت نفت 
در دولت جدید باید بیشــتر در حوزه مسائل مربوط به بالاست و افزایش تولید نقش 
داشــته باشد، اظهار کرد: برای این موضوع لازم است نگرش جدی شکل بگیرد.وی با 
تاکید بر اینکه متاسفانه در دولت یازدهم و دوازدهم چندان توجه جدی به بحث تولید 
نشــد و شاهد کاهش تولید بودیم گفت: در دولت ســیزدهم هرچند میزان صادرات 
افزایش یافت اما در حوزه تولید اتفاق چندانی رقم نخورد.نماینده سابق ایران در اوپک 
با بیان اینکه نتوانستیم میزان تولید را به قبل از تحریم ها برسانیم، تاکید کرد: یکی از 
مهم ترین سیاست ها در شرایط فعلی باید افزایش تولید باشد و یک نگرش ویژه ای در 
این حوزه ایجاد شود چراکه در هر دو بخش نفت و گاز نیازمند افزایش تولید هستیم.

خطیبی با بیان اینکه این موضوع می طلبد که نگرش جدی به کار گرفته شود، افزود: 
برای افزایش تولید مهم ترین مســاله سرمایه گذاری است، یعنی باید به دنبال جذب 
ســرمایه باشــیم و با بکارگیری از نیروهای متخصص شرایط را بهبود ببخشیم.وی با 
تاکید بر لزوم سرمایه گذاری، نیروی متخصص و خرید تجهیزات مورد نیاز، تاکید کرد: 
برخی از میادین توسعه نیافته هستند که باید توسعه پیدا کنند و تا زمانی که این مهم 
محقق نشود، نمی توانیم افزایش تولید را رقم بزنیم و به همین دلیل مهم ترین مساله 
در بخش بالادستی بحث افزایش تولید است.او افزود: در حوزه پایین دست متاسفانه 
میزان تولید کاهش پیدا کرده اســت. زمانی صادرکننده فراورده های نفتی بودیم اما 
اکنون واردکننده هستیم؛ دو سیاست وجود دارد، یکی بحث افزایش تولید است، باید 
فراورده بیشــتری تولید کنیم که لازمه آن ساخت پالایشگاه بیشتر است.وی با بیان 
اینکه باید روی بهینه سازی مصرف اقدامات اساسی انجام شود، تاکید کرد: مصرف در 
ایران غیر بهینه است لذا باید در حوزه بهینه سازی مصرف کار جدی صورت بگیرد تا 
میزان مصرف منطقی شود.این کارشناس حوزه انرژی تصریح کرد: توجه جدی باید به 
پرسنل نفت وجود داشته باشد، اکنون پرسنل انگیزه کافی ندارند، باید گشایش هایی 
حاصل شود تا کار به  صورت جدی انجام شود. موضوع نیروی انسانی جدی است و باید 

نگرش خاصی به این بخش وجود داشته باشد.

در پیامی؛

قالیباف کسب مقام نخست المپیاد 
دانش آموزی نجوم را تبریک گفت

رئیس مجلس شورای اســلامی در پیامی، کسب مقام نخست المپیاد دانش آموزی نجوم 
توســط نوجوانان ایرانی را تبریک گفت.به گزارش خبرگزاری مهر، محمدباقر قالیباف در 
پیامی کسب مقام نخست المپیاد دانش آموزی نجوم توسط نوجوانان ایرانی را تبریک گفت.

متن پیام رئیس مجلس شورای اسلامی به شرح زیر است:
بسم الله الرحمن الرحیم

کسب ۵ مدال طلای المپیاد نجوم به دست دانش آموزان آینده ساز و تیزهوش ایرانی را به 
این نوجوانان عزیز، به معلمان ایشــان و به همه ملت ایران تبریک می گویم.روشنی آینده 
ایران در گرو پیشرفت مداوم و مرزشکنی های علمی است و موفقیت این نوجوانان همه ما 
را به افق پیش رِوی کشور امیدوارتر می سازد.حمایت از این نوجوانان و معلمانشان، و البته 

تلاش خود آن ها، باید تا فتح قله های پرافتخارتر برای ایران اسلامی بی وقفه ادامه یابد.

خزایی در گفت وگو با مهر:

دولت برای رفع مشکلات با تمام 
توان در میدان باشد

نماینده مردم ورامین در مجلس گفــت: دولت باید کارآمد، انقلابی، جهادی، مردمی و با 
تمام قوت در میدان باشــد تا مشکلات کشــور به ویژه در عرصه اقتصادی هر چه زودتر 
مرتفع شود.علی خزایی در گفت وگو با خبرنگار مهر، با اشاره به بیانات رهبر معظم انقلاب 
اسلامی در اولین دیدار رئیس جمهور و دولت چهاردهم مبنی بر اینکه »رعایت اولویت ها 
بــا توجه به منابع و فرصت محدود و کارهای زیاد پیش رو مورد توجه قرار گیرد«، اظهار 
کرد: دولتمردان باید از همین امروز به حدی کار را جدی بگیرند و برای رفع مشــکلات 
کشــور به ویژه در زمینه اقتصادی تلاش کنند که مردم شاهد تأثیر آن باشند و مشکلات 
کشــور به خوبی مرتفع شــود.وی با بیان اینکه یکی از اقدامات مهم دولت چهاردهم باید 
رفع مشکلات اقتصادی کشور باشد، گفت: رئیس جمهور بارها بر اجرای قانون برنامه هفتم 
پیشرفت کشور تاکید کرده که انتظار آن است همه دولتمردان، اجرای دقیق و کامل قانون 
برنامه هفتــم را مورد توجه خود قرار دهند، البته مجلس هــم بر اجرای این قانون مهم 
نظارت خواهد کرد.نماینده مردم ورامین در مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: توقع ما از 
دولت آن است که کارآمد، انقلابی، جهادی، مردمی و با تمام قوت و توان در میدان باشد 
تا مشکلات کشــور به ویژه در عرصه اقتصادی هر چه زودتر مرتفع شود.خزایی در ادامه، 
بیان کرد: رئیس جمهور، وزرا و هر فرد دیگری که سکان دولت چهاردهم را بر عهده گرفته 
است، به خوبی از مشکلات کشــور، فرصت ها، تهدیدات و نقاط قوت و ضعف کشور خبر 
داشتند و مسئولیت های مهم و کلان کشور را بر عهده گرفتند؛ بر این اساس، هیچیک از 
اعضای دولت چهاردهم نباید به دنبال بهانه جویی باشند و مشکلات را به دولت های قبل 
منتسب کنند، بلکه باید برنامه های اساسی برای برون رفت کشور از مشکلات داشته باشند.

وی اظهار کرد: شهید رئیسی حدود سه سال رئیس جمهور بود که هرگز مشکلات کشور 
را به دولت های قبل از خود منتسب نمی کرد و نمی گفت رفع این مشکلات به من ارتباطی 
ندارد، بلکه با کار جهادی و تلاش شبانه روزی به دنبال رفع آن مشکلات بود.نماینده مردم 
ورامین در مجلس شورای اسلامی ادامه داد: درس خوبی که همه ما باید از شهید رئیسی 
بگیریم آن است که برای رفع مشکلات کشور تلاش کنیم و به دنبال نسبت دادن مشکلات 
به مسئولان قبلی و دیگران نباشیم. اگر فقط به دنبال نسبت دادن مشکلات به مسئولان 

قبل از خود باشیم، نمی توانیم راهکاری برای رفع مشکلات بیاندیشیم.

نشست مشترک هیئت های عالی رتبه ایران و ترکمنستان؛

پزشکیان: توافق گازی با ترکمنستان اقدامی راهبردی برای تبدیل ایران به هاب گازی منطقه است

رئیس جمهور روابط ریشــه دار و تاریخی ایران و ترکمنســتان را زمینه مناسبی برای توسعه 
همکاری ها عنوان کرد و اظهار داشت: ما ضمن پایبندی نسبت به تفاهمات و پیمان های صورت 

گرفته میان دو کشــور، برای رفع موانع و چالش های پیش روی گسترش روابط آمادگی کامل 
داریم.به گزارش ایســنا،  مسعود پزشــکیان بعد از ظهر چهارشنبه هفتم شهریور در نشست 

مشترک هیئت های عالی رتبه ایران و ترکمنستان روابط ریشه دار و تاریخی دو کشور را زمینه 
مناســبی برای توســعه همکاری ها عنوان کرد و گفت: ما ضمن پایبندی نسبت به تفاهمات و 
پیمان های صورت گرفته میان دو کشور، برای رفع موانع و چالش های پیش روی گسترش روابط 
آمادگی کامل داریم.وی در ادامه توافقات صورت گرفته میان ایران و ترکمنستان در بخش گاز 
را اقدامی راهبردی در جهت تبدیل ایران به هاب گازی منطقه و در چارچوب تامین منافع دو 
کشور عنوان کرد و افزود: بنده شخصا اجرای توافقات و تعهدات به امضا رسیده میان دو کشور 
را پیگیری خواهم کرد و امیدوارم در دیدار آتی که در عشق آباد انجام خواهد شد، شاهد تحقق 
و اجرای کامل این توافقات باشیم.مرز میان ایران و ترکمنستان امن ترین نقاط مرزی ایران است

در ادامه این جلســه عراقچی وزیر امور خارجه نیز در سخنانی با اشاره به روابط بسیار خوب و 
مواضع مشترک ایران و ترکمنستان در قبال مسائل منطقه ای و بین المللی، مرز میان دو کشور را 
از جمله امن ترین نقاط مرزی جمهوری اسلامی ایران عنوان و بر ضرورت بهره گیری از ظرفیت 
مرزها به نفع دو کشــور و دو ملت تاکید کرد.وی همچنین بر لزوم همکاری های مشــترک دو 

کشور در کمک به افغانستان برای برون رفت این کشور از چالش ها و مشکلات تاکید کرد.
گسترش همکاری در بخش های نیرو، ترانزیت، برق، همکاری های مشترک دو کشور در بخش 
گاز و پتروشــیمی، صدور خدمات فنی و مهندسی، هدف گذاری برای ترانزیت 20 میلیون تنی 
کالا میان دو کشــور، تسهیل صدور روادید، توســعه همکاری ها در بخش بنادر و دریانوردی، 
کریدوری و حمل و نقل جاده ای و ریلی از جمله مهمترین محورهای سخنان وزرای نیرو، نفت و 
راه و شهرسازی جمهوری اسلامی ایران در نشست هیئت های عالی رتبه ایران و ترکمنستان بود.
تاکید رهبر ملی ترکمنستان بر عزم دولت این کشور برای حمایت از ابتکارات بین المللی ایران

قربانقلی بردی محمداف رهبر ملی ترکمنســتان نیز در این نشست با تاکید بر اهمیت توسعه 
روابط میان دو کشــور برای ترکمنســتان و ابراز خرسندی از سطح بسیار خوب همکاری های 
منطقه ای و بین المللی تهران-عشــق آباد، بر عزم دولت این کشــور بــرای حمایت از ابتکارات 
بین المللی ایران تاکید کرد.رهبر ملی ترکمنستان در ادامه با اشاره به تلاش های این کشور در 
زمینه استقرار صلح و ثبات در منطقه، بر علاقمندی کشورش برای توسعه همکاری های امنیتی 
میان دو کشــور تاکید کرد و گفت: ترکمنســتان همچنین علاقمند به توسعه روابط تجاری و 

اقتصادی با جمهوری اسلامی ایران و افزایش همکاری ها در حوزه دریای خرز است.

وزیر امور خارجه کشــورمان گفت: رویکرد دولت جمهوری اســلامی ایــران در حمایت از مردم 
مظلوم فلســطین و مقاومت در دولت چهاردهم با قوت ادامه خواهد یافت.به گزارش خبرگزاری 
مهر، »خلیل الحیه« عضو دفتر سیاسی و مسئول روابط عربی و اسلامی جنبش مقاومت اسلامی 
فلسطین )حماس( طی تماس تلفنی با ســیدعباس عراقچی، انتخاب ایشان به عنوان وزیر امور 
خارجه جمهوری اســلامی ایران را تبریک گفت. ایشان همچنین با ارائه توضیحاتی در خصوص 
آخرین وضعیت مذاکرات آتش بس در غزه، جنایات اخیر رژیم صهیونیســتی در ســرزمین های 
اشغالی و تلاش های آن رژیم برای تغییر وضعیت در مسجدالاقصی با وزیر امور خارجه کشورمان 
گفتگو و تبادل نظر کرد.خلیل الحیه با قدردانی از تلاش های وزیر شهید امیرعبداللهیان در حمایت 
از مقاومت مردم فلسطین تاکید کرد: مردم فلسطین قدردان حمایت های دائمی جمهوری اسلامی 
ایران از آرمان های فلسطین و مقاومت آنان در مقابل جنایات صهیونیست ها هستند.عراقچی نیز 
با تشــکر از تماس و تبریک خلیل الحیه، تاکید کرد: رویکرد دولت جمهوری اســلامی ایران در 
حمایت از مردم مظلوم فلســطین و مقاومت در دولت چهاردهم با قوت ادامه خواهد یافت.وزیر 
امور خارجه کشورمان تاکید نمود که جمهوری اسلامی ایران از هر توافقی برای آتش بس و پایان 
جنگ در غزه که مورد قبول مردم مقاوم فلســطین و گروههای مقاومت و حماس باشد، حمایت 
خواهد کرد.عراقچی با تجلیل از ایستادگی ۱۱ ماهه مردم غزه و مبارزان مقاومت در مقابل جنایات 
صهیونیســت ها، ابراز اطمینان کرد که پیروزی نهایی با مردم فلسطین است و جمهوری اسلامی 

ایران تا پایان در کنار آنها خواهد بود.

رئیس جمهور از اعضای دولت خواســت که نکات محوری فرمایشات رهبر معظم انقلاب اسلامی 
در دیدار هیئت دولت را به شــکل جدی مورد توجه قرار دهند.به گزارش خبرگزاری مهر به نقل 
از پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوری، مسعود پزشکیان رئیس جمهور صبح امروز )چهارشنبه( 
در جلســه هیأت دولت ضمن تبریک و گرامی داشت هفته دولت و یاد و خاطره شهیدان رجایی 
و باهنر، از رهبر معظم انقلاب اســلامی برای فرصت دیدار و رهنمودهای ایشــان قدردانی کرد و 
از همکاران خود در دولت خواســت که کنترل تورم، رشد و رونق تولید، مدیریت صحیح فضای 
مجازی، موضوع سفرهای استانی و حفظ و ارتقای نگاه و رویکرد مردمی دولت چهاردهم به عنوان 
نکات محوری فرمایشــات ایشان را به شــکل جدی مورد توجه قرار دهند.رئیس جمهور با بیان 
اینکه با مردم بودن هرگز به معنای پوپولیست بودن نیست، افزود: برای بنده اینجا بودن سخت تر 
از حضور داشــتن کنار و در میان مردم اســت؛ باور جدی دارم که مردم ولی نعمت ما هستند و 
باید خالصانه و صادقانه به آنها خدمت کنیم.پزشکیان در بخش دیگری از سخنانش ضمن آرزوی 
موفقیت برای معاون حقوقی و رئیس ســازمان حفاظت محیط زیســت به عنوان اعضای جدید 

هیئت دولت، از همه اعضای کابینه خواست در انتخاب معاونین و مدیران مجموعه تحت مدیریت 
خود، بر اساس شاخص ها و شایستگی افراد را منصوب کنند و از انتخاب مدیران بر اساس دوستی، 
نزدیکی های سیاسی و نظایر آن به طور جدی پرهیز کنند.رئیس جمهور با تاکید بر اینکه اگر در 
تمام سطوح اینگونه عمل کنیم، شعار وفاق ملی ما برای مردم باورپذیرتر شده و وحدت و انسجام 
تقویت خواهد شد، اظهار داشت: اگر افراد بر اساس شایستگی و توانمندی انتخاب و منصوب شوند، 
مشــارکت، امید و اعتماد مردم به دولت نیز افزایش خواهد یافت.پزشکیان همچنین با تاکید بر 
ضرورت باور افراد به اجرای سند چشم انداز، سیاست های کلی ابلاغی و قانون برنامه گفت: منشأ 
اختلافات، منیت افراد اســت. اگر باور داشــته باشیم که باید این اسناد و سیاست های بالادستی 
را اجرا کنیم، دیگر اختلاف موضوعیتی ندارد. همه باید باور داشــته باشند که حق ندارند خارج 
از چارچوب ســند چشم انداز، سیاست های کلی ابلاغی و قانون برنامه کار کنند.در این جلسه به 
پیشنهاد رئیس جمهور و با تأیید هیئت دولت، خانم دکتر »فاطمه مهاجرانی« به عنوان سخنگوی 

جدید دولت منصوب شد.

فرمانده نیروی زمینی ارتش گفت: ارتش با تمام ظرفیت امدادی و درمانی خود، به انجام فعالیت های مردم یاری، نوع دوستانه و سلامت محور، 
براســاس وظایف و مسئولیت های محوله به این نیرو مبادرت می ورزد.به گزارش خبرگزاری مهر، امیر کیومرث حیدری، فرمانده نیروی 
زمینی ارتش در آیین گرامیداشت روز پزشک که در ستاد نیروی زمینی ارتش برگزار شد، گفت: اهمیت، ارزش و کرامت اداره بهداشت، 
امداد و درمانی نیروی زمینی ارتش در کارکنان شریف، خادم و مسئولیت پذیری است که موجب تداوم خدمت رسانی بی وقفه و خالصانه 
نیروی زمینی ارتش شده اند.وی افزود: مجاهدتی که کادر درمانی در دوران پس از پیروزی انقلاب اسلامی تا کنون انجام داده اند، با تأسی 
از شــهدای گران قدری همچون شــهید دکتر »هجرتی« است که با وجود آگاهی از سختی ها و مشکلات غیرقابل اجتناب در این حوزه، 
همچنان با ایمان و اعتقاد وافر قلبی و اراده خســتگی ناپذیر و آهنین خود، موفق شده اند خدمات ارزشمند و ماندگاری را در تاریخ نظام 
مقدس جمهوری اسلامی ایران به ثبت برسانند.امیر حیدری در ادامه ضمن اشاره به فعالیت های مداوم و گسترده نیروی زمینی ارتش 
تصریح کرد: نیروی زمینی ارتش در اقصی نقاط کشور از مرزهای شمال غرب تا کرانه های جنوب شرق کشور، حضوری گسترده، چشم گیر و فعال دارد و این نیرو با تمام ظرفیت امدادی و 

درمانی خود، به انجام فعالیت های مردم یاری، نوع دوستانه و سلامت محور، حسب وظایف و مسئولیت های محوله به این نیرو مبادرت می ورزد.

رئیس ستاد کل نیروهای مسلح با تاکید بر اینکه ایران قطعاً پاسخ جنایت رژیم صهیونیستی را حساب شده خواهد داد، گفت: جمهوری 
اسلامی ایران مقاومت در برابر اشغالگران را در امت اسلامی احیاء کرده است.به گزارش خبرگزاری مهر، سردار سرلشکر پاسدار محمد باقری 
رئیس ستاد کل نیروهای مسلح صبح امروز در آیین تکریم و معارفه جانشین رئیس ستاد کل که با حضور سردار سرتیپ بسیجی محمد 
شیرازی رییس دفتر نظامی فرماندهی معظم کل قوا، سرلشکر سیدعبدالرحیم موسوی فرمانده کل ارتش، سرلشکر حسین سلامی فرمانده 
کل سپاه و جمعی از فرماندهان و روسای نیروهای مسلح برگزار شد، با تبریک ایام هفته دولت به وزیر دفاع و همه دولتمردان و قدردانی از 

خدمات سرتیپ خلبان عزیز نصیرزاده در مدت تصدی جانشین رئیس ستاد کل، امیر سرتیپ آشتیانی را به عنوان جانشین جدید رئیس ستاد کل معرفی کرد و اظهار داشت: امروز ما در شرایط 
بحران منطقه بعد از طوفان الاقصی به سر می بریم و رژیم صهیونیستی در بقای خود احساس خطر کرده و در شرایط خطرناکی قرار دارد؛ از این رو برای ادامه حیات ننگین خود از دست زدن 
به هر اقدام جنایتکارانه ای دریغ نمی کند.سرلشکر باقری ادامه داد: شرایط خطرناک رژیم صهیونیستی به گونه ای است که آمریکایی ها هم در حمایت از این رژیم دچار تردید شدند ولی با این 
وجود سران صهیونیست ها بر استمرار جنایات خود اصرار دارند، زیرا خود را در مرحله فروپاشی می بینند.رئیس ستاد کل نیروهای مسلح با تاکید بر اینکه جمهوری اسلامی ایران قطعاً پاسخ 

جنایت رژیم صهیونیستی را حساب شده خواهد داد، گفت: جمهوری اسلامی ایران مقاومت در برابر اشغالگران را در امت اسلامی احیاء کرده است.

امیر حیدری:

نیروی زمینی ارتش باتمام ظرفیت امدادی ودرمانی خود در خدمت مردم است
سرلشکر باقری:

پاسخ جنایت رژیم صهیونیستی را حساب شده می دهیم

در پاسخ به تماس تلفنی عضو دفتر سیاسی حماس؛

عراقچی: رویکرد ایران در حمایت از مردم فلسطین ادامه دارد

پزشکیان در جلسه هیات دولت:

اعضای دولت رهنمودهای رهبرانقلاب را به طور جدی مورد توجه قرار دهند
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گزیده خبر از سوی عارف انجام شد

ابلاغمصوبهتکلیفدستگاههایاجراییبرایپرداختحقعضویتایراندرسازمانهایبینالمللی

تصویب نامه هیات وزیران در خصوص تکلیف دستگاه های اجرایی 
نسبت به پرداخت حق عضویت جمهوری اسلامی ایران در سازمان ها 
و مجامع بین المللی مربوط در سال ۱۴۰۳ )۲۰۲۴ میلادی( توسط 
معاون اول رئیس جمهور ابلاغ شد.به گزارش ایسنا، متن تصویبنامه 
هیــات وزیران در خصوص تکلیف دســتگاه های اجرایی نســبت 
به پرداخت حق عضویت جمهوری اســلامی ایران در ســازمان ها 
و مجامــع بین المللی مربوط در ســال ۱۴۰۳ )۲۰۲۴ میلادی( که 
توســط محمدرضا عارف ابلاغ شد، به شــرح زیر است:وزارت امور 
خارجه - ســازمان برنامه و بودجه کشــور معاونت حقوقی رییس 
جمهور- بانک مرکزی جمهوری اســلامی ایــران هیئت وزیران در 
جلسه ۲۰/۴/۱۴۰۳ به پیشنهاد شماره ۵۹۷۴۲ مورخ ۱۲/۴/۱۴۰۳ 
معاونت حقوقی رئیس جمهور و به استناد ماده واحده قانون عضویت 
دولت جمهوری اســلامی ایران در سازمان ها و مجامع بین المللی 
مصوب ۱۳۶۵ و اصلاحات بعــدی آن و در اجرای ماده )۹( ضوابط 

اجرایی قانون بودجه سال ۱۴۰۳ کل کشور تصویب کرد:
۱- دســتگاه های اجرایی موضوع جداول شماره )۱( و )۲( پیوست 
ایـن تصویب نامه که تأیید شده بـه مهـر دفتر هیئت دولت اسـت، 
مکلفند از تاریخ ابلاغ ایـــن تصویب نامه نسبت بـه پرداخت حـق 
عضویت دولت جمهوری اسلامی ایران در سازمان ها و مجامع بین 
المللی مربوط در ســال ۱۴۰۳ )۲۰۲۴ میــلادی( با رعایت قوانین 
و مقــررات مربوط و بندهای آتی این تصویــب نامه اقدام و پس از 
پرداخت، اســناد مربوط را به معاونت حقوقی رییس جمهور )امور 

توافق های بین المللی( ارسال نمایند.
۲- ســازمان برنامه و بودجه کشــور مکلف است اعتبار لازم جهت 
پرداخت حق عضویت سال ۱۴۰۳ )۲۰۲۴ میلادی( دولت جمهوری 
اسلامی ایران در سازمان ها و مجـــامع بین المللی موضوع جدول 
شــماره )۱( پیوســت را به ترتیب اولویت اعلامی از سوی معاونت 
حقوقی رییس جمهور )حســب تصویب کارگروه بررسی عضویت 
های دولت جمهوری اســلامی ایران در ســازمان ها و مجامع بین 
المللی( از محـل اعتبار ردیـف )۲۳-۵۵۰۰۰۰( جدول شماره )۹( 
قانون بودجه ۱۴۰۳ کــــل کشور با عنوان »حق عضویت مجامع 
بین المللی و سازمان ملل متحد« تــــأمین و بـه دستگاه اجرایی 
ذی ربـط بـا رعایت مـاده )۳۰( قانون برنامه و بودجه کشور مصوب 
۱۳۵۱ تخصیص دهـد. چنانچه تأمین اعتبار برای حق عضویت های 
جدول شماره )۱( این تصویب نامه از محل اعتبار ردیف فوق، مقدور 
نبود، دســتگاه های اجرایی طرف عضویت مکلفند در صورت قرار 
گرفتن در معرض تعلیق حق رأی یا عضویت در ســازمان یا مجمع 
بین المللی مربوط، رأســاً نسبت به پرداخت حق عضویت از محل 

اعتبار مصوب مربوط خود، اقدام نمایند.
۳- دســتگاه های اجرایی طرف عضویت سازمان ها و مجامع بین 
المللی مندرج در جدول شــماره )۲( پیوست ایـــن تصویب نامه 
مکلفند حق عضویت و تعهدات ســالانه ســازمان ها و مجامع بین 
المللی مربوط را از محل اعتبار مصوب مربوط خود، پرداخت نمایند.

۴- دستگاه های موضوع جـدول شماره )۳( پیوست که تأیید شده 

بـه مهـــر دفتر هیئت دولت اسـت، مکلفند ظرف سه ماه از تاریخ 
ابلاغ ایـن تصویب نامـه، نسبت به ارسال گزارشی در مورد عملکرد 
دستگاه متبوع در قبال سازمان یا مجمع بین المللی طرف عضویت 
به معاونت حقوقی رییس جمهور )امور توافق های بین المللی( اقدام 
نمایند. مسئولیت عدم ارائه گزارش متوجه بـالاترین مقام دستگاه 
اجرایی اســت. در صورت عدم ارائه گزارش عملکرد در موعد مقرر، 
موضــوع ضرورت تــداوم عضویت یا تغییر دســتگاه اجرایی طرف 
عضویت در کارگروه بررسی عضویت های دولت جمهوری اسلامی 
ایران در ســازمان ها و مجامع بین المللی )معاونت حقوقی رییس 
جمهور( مطرح و تصمیم کارگروه با پیشنهاد معاونت حقوقی رییس 
جمهور به هیئت وزیران اعلام خواهد شــد. معاونت حقوقی رییس 
جمهور پس از بررسی گزارش عملکردهای دریافتی و صورتحساب 
های مربوط، در صورت تأیید، مراتب را جهت پرداخت حق عضویت 
و معوقات مربوط، به دستگاه اجرایی طرف عضویت و جهت اطلاع به 

سازمان برنامه و بودجه کشـور اعلام خواهد نمود.
۵- معاونت حقوقی رییس جمهور مکلف است لایحه خروج دولت 
جمهوری اسلامی ایران از سازمان ها و مجامع بین المللی مندرج در 
جدول شماره )۴( پیوست ایـن تصویب نامه را که تأیید شده به مهر 
دفتر هیئت دولت است، تدوین و در سیر مراحل تصویب قرار دهد.

۶-الف - دســتگاه های اجرایی طرف عضویــت مندرج در جدول 
شــماره )۱( پیوســت این تصویــب نامه مکلفند پــس از دریافت 
تخصیص اعتباراز ســوی ســازمان برنامه و بودجه کشور، بلافاصله 
نســبت به دریافت ارز مورد نیاز از بانک مرکزی جمهوری اسلامی 

ایران اقدام نمایند.
ب- بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران مکلف است پس از ابلاغ 
ایـــن تصویب نامه، ارز مورد نیاز برای اجرای آن )بـه میزان مندرج 
در جداول شماره )۱( و )۲( پیوست( را تأمین و بـه محـض دریافت 
معادل ریالی از دستگاه اجرایی طرف عضویت نسبت به تحویل آن 
بـه نـــرخ تسعیر مبنای محاسبه قانون بودجـه سـال ۱۴۰۳ کل 
کشور و از محل ارزهای متعلق به دولت اقدام نمایـد. دستگاه های 
اجرایی مکلفنـد بلافاصله پس از دریافت ارز، اقـدام به پرداخت حق 

عضویت سازمان ها یا مجامع بین المللی مربوط نمایند.
۷- دستگاه های اجرایی طرف عضویت می توانند در صورت وجود 
اعتبار، تمام یا قسمتی از حق عضویت سال ۱۴۰۴ )۲۰۲۵ میلادی( 
را با هماهنگی معاونت حقوقی رییس جمهور )امور توافق های بین 

المللی( پرداخت نمایند.
۸- کارگروه بررسی عضویت های دولت جمهوری اسلامی ایران در 
سازمان ها و مجامع بین المللی مکلف است بعد از ابلاغ این تصویب 
نامه، عضویت در سازمان ها و مجامع بین المللی مندرج در جداول 
پیوست این تصویب نامه را بر اساس عملکرد دستگاه های اجرایی 
طرف عضویت، اولویت ها و نیازهای کشور و قوانین و مقررات مربوط 
)مســتندات عضویت( پالایش و ارزیابی کند و موارد عضویت دولت 
جمهوری اســلامی ایران در ســازمان ها و مجامع بین المللی را به 
ســازمان ها و مجامع بین المللی، بین الدولی و مواردی که از اسناد 
توافق های حقوقی تشــریفاتی )از جمله کنوانسیون ها و پروتکل 
ها( ناشی شده اند، محدود نماید و مقدمات خروج دولت جمهوری 
اســلامی ایران از سایر نهادهای بین المللی )از جمله سازمان های 
مردم نهاد و یا مؤسســات غیرانتفاعی( را در پیشنهاد تصویب نامه 
پرداخت حق عضویت ســازمان ها و مجامع بین المللی در ســال 

۱۴۰۴ فراهم نماید.
۹- در مواردی که تا زمان ابلاغ این تصویب نامه، صورتحســاب از 
سوی سازمان یا مجمع بین المللی صادر نشده باشد، دستگاه های 
اجرایی مکلفند به محض دریافت صورتحساب، مراتب را به معاونت 
حقوقی رییس جمهور )امور توافق های بین المللی( ارسال نمایند. 
معاونت حقوقی رییس جمهور پس از تأیید کارگروه بررسی عضویت 
های دولت جمهوری اســلامی ایران در ســازمان ها و مجامع بین 
المللی، مراتب را برای صدور اصلاحیه جداول پیوست این تصویب 
نامه به دفتر هیئت دولت ارســال خواهد کرد.دستگاه اجرایی طرف 
عضویت سازمان ها و مجامع بین المللی موضوع جدول شماره )۵( 
پیوست این تصویب نامه که تأییدشده بـه مهـر دفتر هیئت دولت 
اسـت، مکلفند به محض تعیین یا اعلام میزان حق عضویت مراتب 
را بــه معاونت حقوقی رییس جمهور )امور توافق های بین المللی( 

اعلام نمایند.
۱۰- دستگاه های اجرایی طـــرف عضویت بـه عنـوان مرجع ملی 
سازمان های بین المللی مکلفند کلیه گزارش ها، سوابق و مستندات 
مرتبط بـه حـق عضویت را پیگیری و گزارش عملکرد سال جاری 
خود را تا پایان دی ماه سال ۱۴۰۳ به معاونت حقوقی رییس جمهور 
)امـور توافق های بین المللی( ارائه نمایند و با رعایت قوانین مربوط، 
مسئول انجام کلیه هماهنگی های لازم در این خصوص می باشند.

وزیر امور اقتصادی و دارایی در روزهاهی اخیر سیگنال های مثبتی 
را به اقتصاد کشــور داد که از آن جمله می توان به بازگشت اعتماد 
ســهماداران به بازار سرمایه و رفع ناترازی شبکه بانکی کشور اشاره 

کرد.
به گزارش ایسنا، بازار ســرمایه در ماه های گذشته به ویژه یک ماه 
اخیر، روزهای خوشایندی را سپری نکرد و شرایط تا آنجا پیش رفت 
که نهادهای سیاست گذاری اقتصاد کشور از جمله بانک مرکزی به 
مسئله ریزش ســهام ورود کردند تا بتوانند با برنامه های حمایتی، 
خروج ســرمایه و کاهش ارزش ســهام را مهار و کنترل کنند. در 
کنار آن ســازمان بورس نیز با اقدامات کنترلی خود، از جمله ایجاد 
محدودیت در دامنه نوسان و همچنین درخواست تزریق نقدینگی 
از صندوق توســعه، راهکارهای خود را برای کنترل این وضعیت و 

در نهایت بهبود شرایط و حال و هوای بازار سرمایه به آزمون نهاد.
پیامدهای این اقدامات را بازار سرمایه و فعالان اقتصادی به فال نیک 
گرفتند و در روزهای بعد شاهد رشد پلکانی ارزش سهام و بازگشت 
شاخص کل بازار سرمایه به کانال دو میلیون بودیم. با این حال هنوز 
محدودیت دامنه نوسان وجود دارد که نشان از تدام سیاست کاهش 
ریســک در این بازار داشته و باید منتظر باشیم که با بهبود شرایط 
موجود در بازار سرمایه، شاهد کاهش وضعیت چالشی این بخش از 
اقتصاد کشورباشــیم.خبر بهتر آنکه، عبدالناصر همتی – وزیر امور 
اقتصادی و دارایی – در مراسم معارفه به عنوان وزیر اقتصاد و تکریم 
از وزیر اقتصاد پیشــین که با حضور رئیس جمهور برگزار شــد، در 
صحبت های خود سیگنال های مثبتی را به بازار سرمایه مخابره کرد.

ســکاندار وزارت اقتصاد با واقف بودن بر وضعیت اقتصادی موجود 
خاطر نشــان کرد: شرایط اقتصادی سخت است اما اراده اصلاح هم 
در دولت چهاردهم وجــود دارد و به مردم اطمینان می دهیم تمام 
تلاش خود را بــرای اینکه قدری از آلام و ســختی های اقتصادی 

را کاهــش دهیم، به کار خواهیم گرفت.بســیاری از مشــکلات به 
حکمرانی اقتصادی بــاز می گرددهمتی ادامه داد: ما با فرض وجود 
تحریم ها قرار اســت کار کنیم و بر این اساس باید شیوه حکمرانی 
را اصلاح کنیم؛ بسیاری از مشــکلاتی که در حوزه های مختلف از 
جمله سیاست های ارزی، بازار پول، بازار سرمایه، تجارت خارجی و 

مشکلات فضای کسب و کار به حکمرانی اقتصادی ما باز می گردد 
و ربطی بــه تحریم ها ندارد و موضوعاتی همچــون قیمت گذاری 
دســتوری و مداخله دولت در بخش های مختلف اقتصادی به این 
مشکلات دامن می زند.ناترازی بانک های غیر قابل تصور استوی در 
گفته های خود در جلسه معارفه خاطر نشان کرد: مهم ترین دستور 

کار ما، مســئله ناترازی بودجه است که امسال اقدامات جدی باید 
برای توازن بودجه انجام شود. ناترازی بانک ها غیرقابل تصور است، تا 
به حال چنین حالتی را در سیستم بانکی ندیده ایم و باید به صورت 

جدی باید برای آن چاره اندیشی شود.
کمک به بازار سرمایه با کاهش تعدد نرخ های ارز

وزیر امــور اقتصادی و دارایی همچنین به موضوع چندنرخی بودن 
ارز اشاره دارد و گفته است که تعداد نرخ های ارز را کاهش می دهیم 
که این خود یک سیگنال مثبت برای صادرکنندگان و بازار سرمایه 
خواهد بود و بهبود بازار ســرمایه و بورس از اولویت های اصلی من 
اســت.بی شک، این تصمیم می تواند به ســود صادرکنندگان تمام 
شــده و زمینه افزایش درآمدها و حاشــیه سود خالص شرکت ها و 
تولیدکنندگان بورســی و غیر بورسی را فراهم سازد که می تواند به 
افزایش سرمایه گذاری در بازار سرمایه و ورود نقدینگی به این بازار 
منجر شود.سکاندار وزارت اقتصاد همچنین هفته گذشته در جلسه 
بررســی صلاحت وزاری پیشنهادی توسط مجلس شورای اسلامی 
یکی از برنامه های  خود را تسریع در اجرای قانون جدید تامین مالی 
تولید و زیرساخت ها دانست و گفت: گام های اساسی برای استفاده 
از ظرفیت این قانون برداشــته خواهد شــد و براساس قانون برنامه 
هفتم توسعه، از قیمت گذاری دستوری اجتناب، از دخالت های غیر 
ضروری در امور اقتصادی پرهیز خواهد شــد تا یک اقتصاد رقابت 
پذیر و پیش بینی پذیر که واحدهای تولید در آن احســاس امنیت 
کنند و ســرمایه گذاری افزایش یابد را شاهد باشیم تا سهامداران 

بورس با اطمینان در آن بازار حضور داشته باشند.

همتی در پایان نطق خود در مجلس شــورای اســلامی با صراحت 
خاطر نشــان کرد: تاکید می کنم که بازار بورس باید سمبل اعتماد 

سهامداران باشد.

ایسنا/خوزستان رئیس اداره حفاظت محیط زیست دشت آزادگان از اجرای طرح تولید انرژی 
برق با اســتفاده از انرژی خورشــیدی در روستای کوچک »بیت راشــد« توسط دو تن از 
روستاییان خبر داد.هادی جلالی در گفت وگو با ایسنا با اشاره به اهمیت استفاده از انرژی های 
پاک در حفظ محیط زیست اظهارکرد: هر سال گرفتار این چرخه می شویم که در تابستان 
آب نداریم و در زمستان گاز نداریم تا برق مورد نیاز را تامین کنیم و از یک سو با قطعی برق و 

گاز و از سوی دیگر با سوزاندن مازوت و گازوئیل در نیروگاه ها، با آلودگی شدید هوای شهرها 
و محیط زیست مواجه می شویم بنابراین استفاده از انرژی های پاک برای حفظ محیط زیست 
بسیار مهم است.وی افزود: با توجه به محدودیت منابع و آلودگی های زیست محیطی بر اثر 
استفاده از سوخت های فســیلی برای تولید برق در نیروگاه های حرارتی، کشورهای مطرح 
دنیا از انرژی های پاک و تجدیدپذیر از جمله نیروگاه های خورشیدی برای تولید الکتریسیته 
اســتفاده می کنند که مزایای فراوانی از لحاظ توسعه، حفاظت محیط زیست، حفظ منابع 
فسیلی و سرمایه گذاری نسبت به مصرف منابع انرژی تجدیدناپذیر دارد.رئیس اداره حفاظت 
محیط زیســت دشت آزادگان عنوان کرد: ایران از نظر شــدت مصرف انرژی رتبه اول دنیا 
را دارد که این مصرف انرژی دو برابر میانگین جهانی اســت و همچنین ششــمین کشــور 
تولیدکننده گازهای گلخانه ای اســت. در حال حاضر سهم انرژی های تجدیدپذیر در ایران 
۸۷ مگاوات است یعنی کمتر از یک درصد انرژی که از دیگر منابع تولید می شود. جلالی با 
بیان اینکه ایران رتبه اول ظرفیت انرژی خورشــیدی را دارد، گفت: روستاهای دورافتاده ای 
داریم که چندین کیلومتر از شــبکه برق فاصله دارند؛ یکی از این روستاها، روستای »بیت 
راشــد« در دشت آزادگان است. این روستای حدود ۶۰ خانوار دارد که پراکنده هستند.  در 
این شــرایط دو نفر از اهالی این روستا اقدام به تامین صفحه انرژی خورشیدی و استفاده از 
انرژی خورشــیدی کرده اند اما برای اجرای این طرح در کل روستا نیازمند حمایت دولت و 

دریافت تسهیلات هستند.

صرفهجوییارزی٤٠درصدیباطراحی
وساختاتوبوسبرقیشهریدرکشور

به همت یک شــرکت دانش بنیان و 
در قالب طرح کلان طراحی، ساخت 
و توســعه قوای محرکــه الکتریکی 
اتوبوس برقی شــهری، حــدود ۴۰ 
درصد از خروج ارز از کشور جلوگیری 
واردات محصــولات  از  و  می شــود 
مشــابه به صورت CBU جلوگیری به 
عمل خواهد آمد.به گزارش ایســنا، 

وحید اصفهانیان، استاد دانشکده مهندسی مکانیک دانشگاه تهران و مجری طرح در 
خصوص مزایای استفاده از اتوبوس های برقی، گفت: اتوبوس برقی در بخش عمده ای 
از سیکل حرکتی خود در سرعت پایین کار می کند، شتاب گیری متوسط دارد، زمان 
درجا کار کردن )آیدل( آن بالا اســت و همچنین زمان قابــل ملاحظه ای در ابتدا و 
انتهای خط توقف می کند که زمان مناســبی برای شارژ کردن باتری ها است. در این 
نوع از اتوبوس ها، ایجاد زیرســاخت شــارژ شبانه در دپو نیز به راحتی میسر است که 
زمان مناسبی برای شارژ کردن باتری ها است. همچنین اتوبوس فضای مناسبی برای 
جانمایــی قطعات و تجهیزات برقــی دارد؛ از این رو، وجود مزیت های فنی، اقتصادی 
و زیســت محیطی، به کارگیری این فناوری در صنعت حمل و نقل را در اولویت قرار 
می دهد.وی ادامه داد: ما با همکاری پژوهشکده خودرو، سوخت و محیط زیست دانشگاه 
تهران با توجه به تجربه ای که در طراحی و نمونه ســازی خودروهای برقی و هیبرید 
الکتریکی داشت، توانســتیم اولین نمونه تحقیقاتی اتوبوس تحقیقاتی هیبرید برقی 
را در ســال ۱۳۸۹ به اتمام برسانیم که در نمایشــگاه علم و عمل آن سال با حضور 
رهبر معظم انقلاب اســلامی رونمایی شد.اصفهانیان اظهار کرد: در دهه ۹۰ شمسی 
فعالیت های دانش بنیانی اساسی و متعددی در توسعه قطعات گلوگاهی و سیستم های 
مورد نیاز قوای محرکه خودروهای برقی آغاز شــد. طراحی و ساخت باتری پک برای 
اتوبوس برقی ترولی سامانه اتوبوس برقی تهران، باتری پک خودروی دنا پلاس برقی، 
سیستم مدیریت باتری )BMS(، مجموعه درایو کششی خودروهای سنگین و حمل و 
نقل ریلی از جمله محصولات و اقداماتی هســتند که در این زمینه در طول بیش از 
یک دهه توسعه یافتند. در ادامه، سیستم توان کمکی مبدل های مربوطه و واحد توزیع 
انرژی الکتریکی در سال های اخیر توسعه یافته است.رئیس پژوهشکده خودرو، سوخت 
و محیط زیســت دانشــگاه تهران با بیان اینکه در یک اتوبوس برقی برخلاف اتوبوس 
احتراقی، بیش از ۶۰ درصد هزینه اتوبوس متعلق به قوای محرکه الکتریکی اســت و 
مابقی آن مربوط به سازه و اتاق است، تصریح کرد: در نتیجه اگر سیستم قوای محرکه 
برقی در کشور توسعه یابد، با توجه به متعدد بودن شرکت های اتاق ساز، تولید اتوبوس 

تمام برقی درون شهری با درصد داخلی سازی قابل قبول دست یافتنی است.

مجری طرح گیاهان قندی وزارت جهاد کشاورزی عنوان کرد

خودکفاییدرتولیدشکربدون
آسیببهمحیطزیست

گردهمایی سالانه برنامه ریزی کشت پاییزه چغندر قند برگزار و در آن به تولید ۲ میلیون 
و ۱۷۰ هزار تنی چغندر قند و خودکفایی در تولید شــکر بدون آسیب به محیط زیست 
اشــاره شد.به گزارش ایســنا، پیمان حصادی - مجری طرح گیاهان قندی وزارت جهاد 
کشاورزی - در گردهمایی سالانه هماهنگی و برنامه ریزی کشت پاییزه چغندرقند گفت: 
بــا تولید دو میلیون و ۱۷۰ هزار تن چغندرقند، بالاتریــن میزان تولید این محصول در 
ســال زراعی ۱۴۰۳-۱۴۰۲ ثبت شد. این میزان برداشت از سطح ۳۱ هزار هکتار اراضی 
در شــش استان کشور صورت گرفته و میزان شــکر به دست آمده از دو میلیون و ۱۷۰ 
هزار تن چغندر پاییزه ۲۵۶ هزار تن اســت.وی درباره مطالبات چغندرکاران گفت: تمام 
پول چغندرکاران نیز از سوی کارخانه های قند و شکر در قالب کشت قراردادی پرداخت 
شــده است.مجری طرح گیاهان قندی وزارت جهاد کشاورزی مطرح کرد: عملکرد تولید 
چغندر پاییزه در کشور ۷۰ تن در هکتار است. در سال زراعی گذشته، یک میلیون و ۴۱۰ 
هزار و ۸۳۲ تن چغندر پاییزه از اراضی زراعی برداشــت شــد. اگر در سال زراعی جاری 
ظرفیت صنعتی در کشــور وجود داشت، می توانســتیم تا پنج میلیون تن چغندر پاییزه 
تولید کنیم، زیرا متقاضی برای کشت داشتیم.وی در همین حال مدیریت مناسب مزرعه، 
استفاده از ارقام مناسب و پرپتانسیل، تغذیه گیاهی مناسب و افزایش بوته در هکتار را از 
عوامل مهم افزایش عملکرد و تولید برشمرد و گفت: با توجه به منابع آب کشور مدیریت 
مصرف آب در محصولات کشــاورزی یکی از برنامه های وزارت جهادکشاورزی است و در 
این راستا کشت چغندرقند پاییزه در کشور از اهمیت ویژه ای برخوردار است.بنا بر اعلام 
وزارت جهادکشــاورزی، حصادی افزود: با توســعه کشت پاییزه چغندرقند طی ۱۰ سال 
اخیر بیش از ۶۵۲ میلیون مترمکعب آب صرفه جویی شــده است. میزان صرفه جویی در 
کشت پاییزه سال زراعی جاری بیش از ۱۳۰ میلیون متر مکعب بوده و به ازای یک متر 
مکعب آب مصرفی در هکتار بیش از ۱.۳۳ کیلوگرم شکر از چغندرقند پاییزه بدست آمده 
که در کشــور بی سابقه اســت.احداث کارخانه های مدرن برای افزایش بهره وری علیرضا 
مهاجر نیز در این گردهمایی برای ســال زراعی ۱۴۰۴-۱۴۰۳ اظهار کرد: برای دستیابی 
به خودکفایی شــکر، موسسه تحقیقات چغندرقند با معرفی ارقام مناسب وظیفه خود را 
انجام می دهد، اما اقداماتی همچون مصرف بهینه آب، اصلاح خاک و وارد نکردن شــکر 
به کشــور در زمان برداشت چغندر قند نیز مهم اســت.وی تغذیه، مصرف بهینه کود و 
اســتفاده بهینه سم برای مبارزه با آفات و بیماری ها و توسعه روش های نوین آبیاری را از 
دیگر عوامل مهم افزایش تولید این محصول عنوان کرد و ضمن تاکید بر بیمه چغندرقند 
گفت: ما باید با راهکارهایی بتوانیم به ویژه چغندر پاییزه را ۱۰۰ درصد بیمه کنیم، زیرا 
آسیب پذیری در چغندر پاییزه به علت اتفاقات جوی بیشتر از محصول بهاره است.مهاجر 
در همین حال توسعه مکانیزاسیون در حوزه چغندرقند پاییزه را ضروری دانست و گفت: 
یکی از راهکارهای افزایش تولید چغندرقند پاییزه در راستای خودکفایی شکر، استفاده از 
دستگاه های جدیدتر، چابک تر و کم هزینه تر است. ما باید به دنبال راه های کاهش هزینه ها 
در کاشت، داشت و برداشت چغندر قند باشیم.معاون امور زراعت وزارت جهادکشاورزی در 
پایان تصریح کرد: برای افزایش بهره وری در تولید شکر نیز می توان کارخانه های مدرن تری 

را در داخل کشور احداث و کارخانه های موجود را بازسازی کرد.

در ۵ ماه نخست امسال

گمرکبیشاز۹٠همتبهخزانه
واریزکرد

درآمدهای وصولی گمرک و واریزی به خزانه در 
۵ ماهه نخست سال جاری به ۹۰ هزار و ۷۱۱ 
میلیارد تومان رسید.به گزارش ایسنا، گمرک 
ایران اعلام کــرد: درآمدهای وصولی گمرک و 
واریزی به خزانه در ۵ ماهه نخست سال جاری 
به ۹۰ هزار و ۷۱۱ میلیارد تومان رسید و این 
میزان درآمد وصولی و واریزی به خزانه در ۵ ماهه ۱۴۰۳ نسبت به مدت مشابه سال 
قبل ۴۰ درصد افزایش داشــته است.بر اساس گزارش گمرک، میزان حقوق ورودی 
وصولی کالاها در ۵ ماهه ســال جاری نســبت به مدت مشابه سال قبل با ۶۷ درصد 
افزایش به رقم ۳۵ هزار و ۳۷۲ میلیارد تومان رسید. همچنین میزان حقوق ورودی 
وصولی کالاها به علاوه خودرو، گوشــی تلفن همراه بالای ۶۰۰ دلار، ماشین آلات و 
تجهیزات صنعتی، معدنی و کشاورزی و ۲۲ ردیف درآمدی گمرک در ۵ ماهه امسال 
۵۲ هزار و ۱۷۹ میلیارد تومان بود که نسبت به مدت مشابه سال قبل ۷۸ درصد رشد 
و افزایش را نشان می دهد.همچنین در ادامه این گزارش آمده است: میزان مالیات بر 
ارزش افزوده وصولی از سوی گمرک در ۵ ماهه سال ۱۴۰۳ به میزان ۳۸ هزار و ۵۳۲ 

میلیارد تومان بوده که ۹ درصد افزایش داشته است.

شرکت هوآوی اعلام کرد، بی وای دی، غول خودروهای برقی چینی با هواوی قراردادی امضا کرده است تا از سیستم رانندگی خودکار پیشرفته 
این شــرکت فناوری چینی در خودروهای الکتریکی آفرود فانگ چنگ بائو خود اســتفاده کند.به گزارش ایسنا، شاسی بلند بائو ۸ اولین مدل 
بی وای دی خواهد بود که از سیستم رانندگی هوشمند Qiankun هواوی استفاده خواهد کرد و اواخر امسال به فروش می رسد.این همکاری به 
دنبال تلاش های بی وای دی برای ارتقاء سطح بالاست زیرا هدف آن افزایش فروش مارک های پریمیوم دنزا، فانگ چنگ بائو و یانگ وانگ برای 
بهبود ســودآوری است. داده های انجمن خودروســازان چین نشان داد که این سه برند تنها ۵ درصد از کل فروش آن را در نیمه اول به خود 
اختصاص دادند.استفاده از فناوری هوآوی همچنین فشار بر قهرمان چینی خودروهای برقی برای رقابت در تقویت رانندگی هوشمند با توسعه 
داخلی را نشان می دهد.بی وای دی به دلیل به اصطلاح راهبرد یکپارچه سازی خود با ساخت قطعات کلیدی مانند باتری، با مزیت هزینه قابل توجهی بر بازار خودروهای برقی تسلط یافته 
است.این شرکت از سال گذشته با استخدام هزاران مهندس در توسعه سیستم پیشرفته کمک راننده خود، سرمایه گذاری زیادی کرده است. هنوز هم برای چنین ویژگی های هوشمندی 
در مدل های ســطح بالا، از جمله اســتفاده در خودروهای دنزا، به تامین کنندگان خارجی متکی است. رویترز گزارش کرد که همکاری با هواوی همچنین نشان دهنده حضور رو به رشد 
شرکت فناوری چینی در بخش خودروهای الکتریکی به عنوان تامین کننده اصلی سیستم های کمک راننده)Adas( است. آئودی فولکس واگن همچنین از سیستم های کمک راننده هوآوی 

در خودروهای الکتریکی خود برای بازار چین استفاده خواهد کرد.

یک شرکت دانش بنیان بزرگ صنعتی توانسته است با صادرات ۴ محصول نانوکاتالیست خود به کشور روسیه، بیش از ۴ میلیون دلار ارزآوری 
برای کشور داشته باشد.به گزارش ایسنا       ، علی طاهری، مدیر صادرات این شرکت دانش بنیان با بیان اینکه این شرکت حائز گواهی IEQL به 
عنوان گواهی کیفیت محصولات صادراتی ایران شده است، گفت: این موفقیت به واسطه صادرات بیش از میزان ۲۵ میلیون دلار کاتالیست طی 
دو سال اخیر بوده، ضمن آنکه راه اندازی پتروشیمی هنگام و پتروشیمی آرین متانول که اخیرا وارد مدار تولید شده،  با استفاده از کاتالیست های 
این شرکت بوده است.طاهری، عملکرد کاتالیست ها را مؤثر بر میزان تولید و ارزآوری صنایع پتروشیمی، پالایش نفت و فولاد کشور دانست 

و اظهار کرد: یکی از نانوکاتالیســت های ما که توانســت گوی سبقت را در کیفیت از رقبای خارجی چون کشورهای انگلیس، دانمارک و آلمان بگیرد، نانو کاتالیست ریفرمینگ است که 
تاکنون ۵۷ رفرنس استفاده در مجتمع های پتروپالایشی داخلی و ۱۳رفرنس خارجی در استفاده از این نوع کاتالیست به ثبت رسیده است.وی با تاکید بر اینکه در حال حاضر ۲۶ ریفرمر 
فولادی کشور و یک ریفرمر در کشور روسیه با کاتالیست های شرکت ما وارد مدار شده  است، ادامه داد: از دستاوردهای مهم این شرکت دانش بنیان می توان به تولید و تامین ۸۰۰۰ تن 
کاتالیست احیای مستقیم آهن و بارگذاری ۲۷ ریفرمر احیای مستقیم آهن در کشور با استفاده از کاتالیست های تولید شده در این شرکت اشاره کرد.مدیر صادرات کاتالیست این شرکت 
دانش بنیان خاطر نشان کرد: این شرکت با صادرات ۴ محصول نانوکاتالیست و ارزآوری ۴میلیون دلار توانست نقش ارزنده ای در صنعت کاتالیست کشور و در اقتصاد دانش بنیان ایفا کند.

ارزآوری٤میلیوندلاریدانشبنیانهاباصادراتنانوکاتالیستاولینمدلبیوایدیباسیستمرانندگیهوشمندهواویدرراهاست

»بیتراشد«؛روستایدورافتادهایکهبهانرژیخورشیدیرویآوردهاست

سیگنال های مثبت وزیر اقتصاد به بازار سرمایه
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متخصصان یک شرکت دانش بنیان به کمک دانش بومی در حوزه نانو 
موفق شده اند، دارویی ضد سرطان بدون عوارض جانبی داروهای معمول 
تولید کنند که ســالانه ۲۵ میلیون دلار صرفه جویی ارزی برای کشور 
در پی دارد.به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از معاونت علمی، فناوری 
و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری، احمد پوراحدی، مدیرعامل 
شرکت دانش بنیان اکسیر نانوسینا با اشاره به طراحی و تولید داروهای 
ضد ســرطان و مبتنی بر نانوفناوری عنوان کرد: شــرکت دانش بنیان 
اکسیر نانو سینا فعالیت خود را از سال ۱۳۸۸ در حوزه تولید داروهای 
ضد سرطان آغاز کرده اســت. زمینه فعالیت این شرکت دانش بنیان، 
تولید داروهای نانویی و تولید داروی نانو میسلی و نانولیپوزومی است.
وی افزود: یکی از داروهای ضدســرطان خارجی که حدود هشت سال 
اســت در بازار ایران وجود دارد، دوکسوروبیسین لیپوزومال است که 
برای طیف گسترده ای از سرطان ها، به طور عمده برای سرطان پستان 
و بعد ســرطان خون استفاده می شــود. البته نمونه معمولی این دارو، 
عوارض جانبی بسیار زیادی دارد.پوراحدی ادامه داد: چند سال پیش 
یک شــرکت آمریکایی، دارویی را وارد بازار کــرد که عوارض جانبی 
دوکسوروبیســین را کاهش داد و قیمت بسیار بالایی نیز برای آن در 
نظر گرفت اما خوشبختانه با تولید این دارو توسط متخصصان شرکت 
دانش بنیان اکسیر نانوسینا در عین برخورداری از کیفیت مشابه نمونه 
خارجی، قیمت تمام شده دارو برای بیماران تا یک سوم نمونه وارداتی 
کاهش یافت و تمام نیاز بیماران با استفاده از داروی ساخت ایران تأمین 
می شــود.وی همچنین گفت: تا پیش از تولید دوکسوروبیســین نانو 
لیپوزومال توسط اکسیر نانو سینا، سازنده این دارو، شرکتی آمریکایی 
بود و در هر ویال این دارو را بسته به نوع کشور از حدود ۶۰۰ تا ۹۰۰ 
دلار به فروش می رساند. اما با ساخت این دارو توسط متخصصان این 
شــرکت دانش بنیان، ضمن تأمین نیاز بیماران با عوارض جانبی کم تر 
بــه ویژه برای بیماران قلبی، زمینه بــرای کاهش خروج ارز نیز فراهم 
شده است.مدیرعامل شــرکت دانش بنیان اکسیر نانوسینا با اشاره به 
اســتفاده از فناوری نانولیپوزوم در داروی دوکسوروبیسین ساخت این 
شرکت دانش بنیان گفت: با تکیه به این فناوری، ماده دارویی فقط به 
سلول های سرطانی وارد می شود و سلول های سرطانی را از بین می برد، 
به همین دلیل عوارض جانبی آن بســیار کاهش پیدا کرده است.وی 
با بیان این که کار پژوهش و مطالعات فناورانه برای ســاخت این دارو، 
از یک دهه قبل توســط جمعی از متخصصان دانشگاهی این شرکت 
دانش بنیان آغاز شــده عنوان کرد: علیرغم تمامی ســخت گیری های 
وزارت بهداشــت توانستیم تمامی مجوزها را اخذ کنیم و این محصول 
دانش بنیــان اکنون نیاز بیماران ســرطانی را تأمین می کند.این فعال 
فناور به اشــتغال ایجاد شده توسط این شرکت دانش بنیان اشاره کرد 
و افزود: اکسیر نانو سینا ۵۰ نفر نیروی انسانی دارد که بخش عمده ای 
از پرسنل، متخصصان و دارای تحصیلات تکمیلی هستند.پوراحدی با 
اشاره به سهم تولیدات دانش بنیان از بازار داروهای ضد سرطان گفت: 
در ایران حدوود ۲۰ تا ۲۵ هزار ویال از همین دارو اســتفاده می شود. 
این شرکت دانش بنیان پنج سال است که موفق شده، کل نیاز کشور 
را تأمین کند و زمینه ساز ذخیره سالیانه ۲۵ میلیون دلار سرمایه های 
ارزی کشــور شود.وی با اشاره به ورود این شرکت دانش بنیان به حوزه 
صادرات با اخذ تاییدیه های بین المللی عنوان کرد: صادرات دارو دارای 
الزامات و بعضاً مشــکلات خاص خود اســت؛ امــا علیرغم وجود این 
مشــکلات، این محصل در عراق و فیلیپین در حال ثبت اســت و به 
کشور سوریه صادرات مستمر دارد.مدیرعامل شرکت دانش بنیان اکسیر 
نانوسینا با اشاره به ضرورت حمایت های گسترده برای ورود محصولات 
دانش بنیان به بازارهای بین المللی عنوان کرد: معاونت علمی، فناوری 
و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری همواره به شیوه های مختلف 
حمایت خود را از صادرات محصولات دانش بنیان نشان داده است، اما 
صادرات و ثبت محصول نیاز به مدارکی دارد که هزینه های زیادی به 
شرکت تحمیل می کند. حمایت در تأمین مالی ثبت می تواند می تواند 

زمینه ساز ورود شرکت های دانش بنیان به بازار جهانی شود.

یک شرکت دانش بنیان اعلام کرد؛

تولید نانوداروی ضدسرطان ۲۵ 
میلیون دلار صرفه جویی ارزی دارد

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

وقتی شکستی،می توانی ارزشمند باشی!!

فروش سیتروئن ۲CV چوبی با قیمت قابل توجه 230 هزار دلار!

یک دســتگاه ســیتروئن ۲CV چوبی نمادین که از درخت های گوناگون ساخته شده است با قیمت قابل توجه ۲۳۰ هزار دلار به 
فروش رفت و رکورد جدیدی را ثبت کرد. ۲CV که در کشــور ما نیز با نام ژیان مشــهور شــد طرفداران و منتقدان زیادی دارد. 
دوســتداران این خودروی فرانســوی می گویند ۲CV باعث شد توده مردم در کشوری که جنگ جهانی را تجربه کرده بود مالک 
خودرو شــوند. درعین حال برخی افراد می گویند ۲CV از حداقل های یک خودروی استاندارد نیز به دور بوده است؛ اما به هرحال 
همه موافق این موضوع خواهند بود که پرداختن مبلغی هنگفت برای ۲CV ساخته شده از چوب کار عاقلانه ای نخواهد بود. در 
حراجی روئیلاک هفته پیش که در فرانسه برگزار شد ژان پاول فاواند که مالک یک موزه در این کشور است مبلغی در حدود ۲۳۰ 
هزار دلار را برای خرید این سیتروئن ۲CV چوبی پرداخت کرد. بد نیست بدانید با چنین مبلغی می توان یک دستگاه پورشه ۹۱۱ 
کررا S صفرکیلومتر را خریداری کرد. گفته می شود قیمت نهایی پرداختی برای خودروی موردبحث حدود ۴۳ هزار دلار بیشتر از 

رکورد قبلی ۲CV بوده هرچند مدلی که قبلًا با بیشترین قیمت فروخته شد نسخه ای ساده و معمولی بود.

زمانی برای رقص لاله ها
هلند توانست جواز حضور در یورو را به دست بیاورد و حالا این تیم با رهبری فان دایک به فکر درخشش در یورو است.به گزارش 
ایسنا و به نقل از ساکرنت، گل زودهنگام ووت وخهورست صعود تیم ملی هلند را به یورو ۲۰۲۴ تضمین کرد. هلند در خانه ایرلند 
را با یک گل در ورزشــگاه یوهان کرویف شکســت داد و در گروه B بعد از فرانسه دوم شد. این برد هلندی ها را ۱۵ امتیازی کرد. 
هلند با شش امتیاز کمتر از فرانسه و بالاتر از یونان مسافر یورو شد.شاگردان رونالد کومان در بازی آخر باید خارج از خانه مقابل 
جبل الطارق به میدان بروند؛ تیمی که روز شنبه در نیس با نتیجه ۱۴ بر صفر از فرانسه شکست خورد.هلندی ها در بیشتر زمان 
بازی توانسته بودند عمکلرد خوبی نشان دهند و چندین موقعیت ایجاد کردند اما نتوانستند به برتری خود بیفزایند. کودی خاکپو 
چندین موقعیت خوب در این دیدار داشت ولی نتوانست گلزنی کند. تیجانی رایندرز نیز یک موقعیت خوب گلزنی را از دست داد.
انتظار می رود این آخرین حضور استفن کنی روی نیمکت ایرلند باشد. ایرلند روز سه شنبه در دوبلین یک بازی دوستانه مقابل 

نیوزلند برگزار خواهد کرد و باید خودش را آماده حضور در انتخابی جام جهانی کند.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب گرینگوی پیر
کتاب گرینگــوی پیر از مهمتریــن آثار کارلوس 
فوئنتس نویسنده  ی شــهیر مکزیکی است. طرح 
کلی این کتاب با الهام از رویدادی واقعی در رابطه 
با زندگی »امبــروز بی  یرس« نویســنده معروف 
آمریکایی نوشته شده است. البته کتاب گرینگوی 
پیر هم به هیچ عنوان تلاشی برای گزارش واقعیت 
نیســت و فقط کلیت این واقعه، دســتمایه  خلق 
داستانی شده است که با تخیل نویسنده  اش پیش 
می رود. کتاب همانطور که بدان اشــاره شد درباره   
مردی سالخورده است که سابقاً خبرنگار و نویسنده 
بوده و به دلایلی نامعلوم تمام زندگی و گذشــته   
خود را پشت سر گذاشته و به مکزیکِ درگیرودار 
انقلاب آماده است. پیرمردی آواره، سرگشته، ترک 
وطن کرده، درمانده، در ســرزمینی بیگانه. با یک 
چمدان حاوی نسخه  ای از رمان دن کیشوت! او براستی کیست؟ گذشته  اش چیست؟ چرا به 
مکزیک آمده است؟ تمام اینها سوالاتی است که به تدریج در طول داستان بر خواننده آشکار 
می  شود. نام او را نمی  دانیم چرا که او نام خود را نیز دفن کرده است. مکزیکی  ها او را گرینگو 
می  نامند و گویا این نامی اســت که به آمریکایی  های مهاجر و پناهنده در مکزیک می  دهند. 
اولین چیزی که در همان صفحات آغازین کتاب بر خواننده معلوم می  شود سرنوشت محتومِ 
گرینگو اســت هر کدام از این شخصیت  ها بار گذشــته  ای تلخ و زجرآور را حمل می  کنند. 
گذشته  ای که برشانه  هایشان سنگینی می  کند و آزارشان می دهد. هر کدام از آن ها به شکلی 
در حال فرار از گذشته  خویش است. گذشته  ای که نه می  توان رها کرد نه می  توان فراموش 
کرد و نه می  توان تغییر داد. آن ها هر کدام به شکلی زخم خورده گذشته  خویش  اند. در این 

میان گرینگوی پیر فقط مرگ را چاره  خود می  بیند.

رایان کوگلر
سال های فعالیت: ۲۰۰۹ تاکنون فیلم های قابل توجه: 
 ،)Creed( عقیده ،)Fruitvale Station( ایستگاه فروتویل

)Black Panther( پلنگ سیاه
باید پرسید رایان کوگلر قادر به انجام چه کاری نیست؟ 
او در تقاطع انتظار و مسؤولیت ایستاد و یک ابرقهرمان 
سیاهپوست میلیارد دلاری را تحویل داد، و در این راه 
جوایز اســکار را به MCU آورد. این در حالی است که 
او تا به امروز فقط سه فیلم بلند به نام خود ثبت کرده 
است. پیشــرفت فیلم سازی کوگلر همان چیزی است 
که در مدرسه ی فیلم از آن سخن می گویند. آینده ی 
تحسین شــده. در میانه ی راه است و آثار مردم  پسند 
می سازد. از بررسی شخصیت خام مستند »آخرین روز 
اسکار گرانت« تا معرفی رسمی فرهنگ پاپ در واکاندا، و ساخت فیلم »عقیده« که در بین آن ها 
حق رأی را ادا می کرد. کوگلر نیمه ی آخر ســال ۲۰۱۰ را به عنوان یکی از جذاب ترین تازه کارها 
شــروع کرد. گذر از یک تراژدی مســتقل، درام اکشن و ابرقهرمانانه، نقطه ی مشترک فیلم هایش 
اســت و توانایی او در زمینه ســازی و تقطیر هر داستان بدون در نظر گرفتن ژانر به خالص ترین و 
قابل لمس ترین احساسات انسانی است. حتی در تمام صحنه های گیج کننده ی بوکس و شهرهای 
آینده نگرانه، جدیت اولین فیلم او یعنی »ایســتگاه فروتویــل« در روایت هایش ادامه دارد. از همه 
مهم تر، در دستان کوگلر، هیچ موضوعی آن قدر مهم نیست که بتواند در جدیت محض غرق شود؛ 
حتی یک داســتان به تاریکی زندگی اسکار در فیلمش. کوگلر شخصا خجالتی و محجوب است 
اما فیلم های او با شــوخ طبعی و جذابیت سر و صدا می کنند.تأیید اینکه او برای پلنگ سیاه ۲ در 
سال ۲۰۲۲ برنامه دارد، نشان دهنده ی استعداد بزرگ کوگلر است. نشان او بر این فیلم چنان پاک 

نشدنی است که هیچ کس نمی خواهد مالکیت آن را در دست دیگران ببیند.

فرهنگ

طبق یک ســند مشــترک آلمان، فرانســه و ایتالیا 
درباره شیوه قانونمندسازی هوش مصنوعی در آینده 
به توافقی دســت یافته اند آنها معتقدند باید به جای 
هوش مصنوعــی کاربردهــای آن را قانونمند کرد.به 
گــزارش خبرگزاری مهر به نقل از رویترز، پیش بینی 
می شــود این امر مذاکرات در سطح اتحادیه اروپا را 
سرعت بخشــد.دولت های این ۳ کشور طرفدار ایجاد 
تعهدات داوطلبانه الزام آور برای تهیه کنندگان بزرگ 
و کوچک هوش مصنوعی هستند. کمیسیون ، پارلمان 
و هیات اتحادیه اروپا هم اکنون مشغول مذاکره درباره 
موضع منطقه درباره این حوزه جدید فناوری هستند.

پارلمان اتحادیه اروپا در ماه ژوئن ۲۰۲۳ میلادی قانون 
هوش مصنوعی را با هدف کاهش ریسک ایمنی و اجتناب از تاثیرات تبعیض آمیز بدون 
کندکردن روند توســعه آن در منطقه ارائه کرد. در نهایت اعضای پارلمان طی مذاکرات 
دستورالعملی پیشــنهاد کردند که فقط تهیه کنندگان بزرگ هوش مصنوعی)که بیشتر 
آمریکایی هستند( باید آن را رعایت کنند.با این حال ۳ دولت اتحادیه اروپا نسبت به این 
چالش رقابتی آشکار دســتورالعمل مذکور برای ارائه دهندگان کوچکتر اروپایی هشدار 
دادند. آنها اعلام کردند که این می تواند منجر به اعتماد کمتر به امنیت این ارائه دهندگان 
کوچکتر و در نتیجه مشتریان کمتر شود. آنها در ادامه افزودند این قوانین باید برای همه 
الزام آور باشد. همچنین هیچ تحریمی نباید اعمال شود.اما اگر پس از یک بازه زمانی خاص 
دســتورالعمل نقض شد، یک سیستم تحریم ایجاد خواهد شد. در آینده مقامات اروپایی 
پیروی شرکت ها از استانداردها را رصد خواهند کرد.طبق بیانیه وزارت اقتصاد آلمان که 
همراه وزارت امور دیجیتال این کشور مسیولیت این حوزه را برعهده دارند، قوانین و نظارت 
های دولتی نباید هوش مصنوعی را قانونمند کنند بلکه باید کاربردهای آن را هدف گیرد.

توســعه مدل های هوش مصنوعی که هنوز استفاده نمی شوند یا در بازار ارائه نشده اند، 
نباید توسط کشورها به طور جداگانه قانونمند شود.

توافق آلمان، فرانسه و ایتالیا درباره 
قانونمندسازی هوش مصنوعی
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دارنده کفش طلای فوتبال اروپا در فصل قبل، پیوستنش به بایرن مونیخ را بهترین تصمیم دوران فوتبال خود توصیف کرد.به گزارش ایسنا، هری کین در 
اولین فصلش در بوندسلیگا ۳۶ گل به ثمر رساند. هیچ مهاجم دیگری در اروپا در فصل قبل به اندازه او در گل زدن موفق نبود. به این ترتیب هری کین 
کفش طلای اروپا را در فصل قبل به دست آورد.به گزارش کیکر، هری کین "کفش طلا" را به دست آورد و پیوستنش به بایرن مونیخ را بهترین تصمیم 
دوران فوتبالش دانست.  کین ۳۱ ساله در مراسم دریافت کفش طلا گفت: این یک جایزه ویژه برای من است و احساس خیلی خوبی دارم.  فقط می توانم 
از همه کسانی که فصل قبل به من کمک کردند تشکر کنم. از تمام بازیکنان بایرن مونیخ نیز تشکر می کنم. بدون خانواده ام نمی توانستم اینجا باشم. آنها 
همیشه از من حمایت کرده اند.او درباره حضور در این تیم آلمانی گفت: حضور در بایرن بهترین تصمیم زندگی من است. من از هر لحظه اینجا لذت می برم.

هری کین: پیوستن به بایرن بهترین تصمیم فوتبالم بود

ورزشی

روزنامه اقتصادی ، سیاسی ،اجتماعی، فرهنگی، صبح ایران
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قائم مقام بنیاد ملی نخبگان گفت: در نامه ای به شورای پول و اعتبار 
پیشــنهاد دادم مبلغ وام ودیعه مســکن به یک میلیارد تومان و وام 
خرید مســکن نیز به ۳ میلیارد تومان افزایش یابد.سید سلمان سید 
افقهی در گفت وگو با خبرنگار مهر، درباره آخرین وضعیت وام خرید 
و ودیعه مســکن نخبگان اظهار کرد: در حال حاضر وام خرید مسکن 
نخبگان یک میلیارد تومان و وام ودیعه مســکن ۳۰۰ میلیون تومان 
است اما با توجه به اینکه در شرایط حال حاضر کسی نمی تواند با یک 
میلیارد تومان خانه بخرد، در نامه ای به شورای پول و اعتبار پیشنهاد 
دادم مبلغ وام ودیعه مسکن به یک میلیارد تومان و وام خرید مسکن 
نیز به ۳ میلیارد تومــان افزایش یابد.قائم مقام بنیاد ملی نخبگان با 
اشــاره به اینکه سال گذشته در هیأت امنای بنیاد ملی نخبگان تهیه 
۱۰۰۰ واحد مسکونی برای نخبگان مصوب شد، افزود: تأمین اعتبار 
این طرح به سازمان برنامه موکول شده اما این سازمان متأسفانه علی 
رغم پیگیری هایی که انجام شــده، هنوز هیچ اعتباری را به این کار 
اختصاص نداده اســت.بیمه تکمیلی نخبگان در راه اســت قائم مقام 
بنیاد ملی نخبگان از طــرح جدید بنیاد برای بیمه تکمیلی نخبگان 
هزار نفر از نخبگان خبر داد و گفت: یکی از برنامه هایی که در دستور 
کار بنیاد ملی نخبگان قرار دارد بحث بیمه تکمیلی این عزیزان است 
که پیشنهاد دادم بالاترین تعهدات بیمه ای برای نخبگان در نظر گرفته 
شــود که برای هر فرد تقریباً در ماه یک میلیون و ۲۰۰ هزار تومان 

و در سال برای هزار نفر، ۱۲ هزار میلیارد تومان باید پرداخت کنیم.
بیمه هزار نخبه با بالاترین تعهدات بیمه ای قطعی شد وی ادامه داد: 
البته به من گفته شد تعهدات بیمه ای کم شود تا افراد بیشتری تحت 
پوشش بیمه قرار بگیرند که بنده پاسخ دادم یا کسی را بیمه نمی کنیم 
یا اگر این کار را انجام می دهیم، باید بهترین شــرایط را فراهم کنیم. 
در حــال حاضر بیمه تکمیلی برای هزار نفر از نخبگان قطعی شــده 
ولی اجرای چنین طرح هایی به تأمین اعتبار گره خورده است. بودجه 
۱۴۰۲ بنیاد تنها ۲۵ درصد محقق شــده است!ســید افقهی با بیان 
اینکه بودجه بنیاد در سال ۱۴۰۲ تاکنون تنها ۲۵ درصد محقق شده 
و این موضوع باعث شــده که در برنامه ها و حمایت هایمان با مشکل 
مواجه شــویم، تصریح کرد: ما تحت فشار هستیم و از دوستان بارها 
هم پیگیری کردیم.وی ادامه داد: با توجه به اینکه رئیس بنیاد، معاون 
علمی رئیس جمهور است، متأسفانه این درکِ اشتباه وجود دارد که 
ســازمان برنامه وقتی بودجه ای را برای معاونت لحاظ می کند، عنوان 
می کند که بودجه بنیاد هم در دل آن قرار گرفته در حالی که رئیس 
بنیاد با حفظ سمت، معاون علمی رئیس جمهور است.اولویت سازمان 
برنامه و بودجه نخبگان نیست قائم مقام بنیاد ملی نخبگان بیان کرد: 
بارها این را گفته ایم که دولتی که می خواهد چند میلیون مســکن 
بســازد برای هزار مسکن نخبگان نباید دچار مشکل باشد و البته هم 
نیســت، ولی مساله این اســت که اولویت عزیزان در سازمان برنامه 
و بودجه نخبگان نیســت. وقتی بودجه بنیاد تنها ۲۵ درصد محقق 
شــده و از طرفی طرح مسکن نخبگان محقق نشده و طرح جذب در 
دستگاه های اجرایی به دلیل عدم تأمین اعتبار در برخی جاها مشکل 
اعتبار دارد، برداشت ما این است که نخبگان در اولویت قرار ندارند و 
طرح های مربوط به آنها اجرایی نمی شود. شعار نخبه پروری می دهیم 
امــا در عمل هیــچ کاری انجام نمی دهیم وی افــزود: مرتباً از نخبه 
پــروری، نخبه گزینی و نخبه گماری صحبت می کنیم اما هیچ اتفاق 
خاصی در عمل برای آنها رقم نمی خورد. در حال حاضر برای پیشبرد 
برنامه های جاری بنیاد با اعتبارات موجود، با مشکل مواجه هستیم و 
وضعیت نامطلوبی داریم. در صورتی که نسبت فایده به هزینه در حوزه 
نخبگان به شدت بالا اســت ولی ما این را در نظر نمی گیریم و بنده 

معتقدم متأسفانه تقسیم درست بودجه اتفاق نمیفتد.

پیشنهاد افزایش وام 
خرید مسکن نخبگان به 

۳ میلیارد

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

تهران !!

آیا نسخه جاده ای هایپرکار لمان پژو ۹X8 ساخته خواهد شد؟
یکی از خبرســازترین خودروهای چند سال اخیر مســابقات لمان را می توان پژو ۹X8 دانست. از همان زمان معرفی این خودرو 
شایعاتی درباره احتمال تولید نسخه جاده ای وجود داشت و حالا رئیس پژو به سؤالات دراین باره پاسخ داده است.زمانی که قوانین 
جدید مسابقات لمان برای اولین بار منتشر شد ابهاماتی درباره الزامی بودن یا نبودن تولید نسخه جاده ای از مدل های حاضر در 
پیســت به وجود آمد. همین امر باعث ایجاد شــایعاتی درباره تولید نسخه جاده ای از هایپرکار پژو ۹X8 شد اما چنین چیزی رخ 
نداد. البته به طور خلاصه باید گفت طبق قوانین مسابقات لمان تولید نسخه جاده ای از مدل های مسابقه ای الزامی نیست هرچند 

به نظر می رسد روزنه امیدی برای تولید ۹X8 با پلاک شخصی وجود داشته باشد.

گریزمان و کاسیمیرو در راه پیوستن به رونالدو؟
دو بازیکن بزرگ فوتبال اروپا با النصر به توافق دست پیدا کردند و راهی این تیم عربستانی خواهند شد.به گزارش ایسنا، علی الحربی، 
خبرنگار عربستانی اعلام کرد باشگاه النصر با آنتوان گریزمان، بهترین گلزنان تاریخ باشگاه اتلتیکومادرید، و کاسیمیرو، هافبک برزیلی 
منچستریونایتد، به توافق دست پیدا کرده است و این دو بازیکن در تابستان پیش رو پیراهن النصر را بر تن خواهند کرد.این خبرنگار 
عربستانی مدعی شد که هم گریزمان و هم کاسیمیرو موافقت خود را برای حضور در النصر اعلام کرده اند و توافقات نهایی صورت گرفته 
است.النصر در فصل جاری با درخشش کریستیانو رونالدو عملکرد بسیار خوبی از خود نشان داده است و هم در رقابت های لیگ عربستان 

و هم در لیگ قهرمانان آسیا از مدعیان اصلی قهرمانی است.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب ظلمات سپید
کتاب ظلمات سپید روایت سفرهای اکتشافی و ماجراجویی های 
باورنکردنــی هنــری ورزلــی )henry worsley( در قطب جنوب 
)جنوبگان( به روایت دیوید گرن اســت. روایت مبارزه و تلاشــی 
جسمی و روحی که گاه فراتر از توان بشر است. وسعت بی پایانی 
را تصور کنید که در آن نور خیره کننده ی منعکس شده از سطح 
برف چشــمانتان را می زند. با هربار تنفس ســوز سرمای منفی 
هشــتاد درجه را به شــش ها وارد می کنید و پیشروی با وجود 
بادی که هرلحظه شــما را به عقب می راند ســخت و ســخت تر 
می شــود. وزن ســورتمه و وســایلی که به همراه دارید چیزی 
حدود ۱۵۰ کیلوگرم است و آن ها را با یک  طناب به دور کمرتان 
بسته اید. کمی که پیش می روید تنها چشم انداز پیش رو چوب های 
اسکی تان است و  حالا باید شروع کنید به بالا رفتن از یک شیب 
بسیار تند ولی انگشتان دست و پایتان را حس نمی کنید. خسته 
و ناامیدید ولی ذهنتان به شــما نهیب می زند کمی دیگر پیش بروید چون برای رســیدن به قطب جنوب باید روزانه 
حدود ۱۳ کیلومتر در برف و بوران پیشــروی کنید. این بخشــی از شرح مصایب سفرهای جذاب و اعجاب انگیز هنری 
ورزلی، اکتشاف گر بزرگ قطب جنوب در کتاب ظلمات سپید بود. هنری که سابقه ی حضور در ارتش و تمرینات سخت 
و طاقت فرســا را داشت، تصمیم گرفت تا به تبعیت از اسطوره ی مجسم خود، ارنست شکلتون سفر اکتشافی بزرگی را 
ترتیب دهد. ارنست شکلتون که هنوز هم از او به عنوان مدیری مدبر یاد می کنند و در حوزه های مدیریت و برنامه ریزی 
الگوی بســیار موفقی است، در سال ۱۹۰8 برنامه ی اکتشاف نمرود را برنامه ریزی کرد و به همراه گروهش عازم قطب 
جنوب شد. او  در حالی که تنها ۱۷۰ کیلومتر با مقصد فاصله داشت به دلیل کمبود منابع غذایی و در خطر بودن جان 
افراد گروهش تصمیمی جســورانه گرفت و از راه آمده بازگشت. این شرح تلاش ناکام شکلتون و تصمیم شجاعانه اش، 
هنری جوان را که هنوز در مدرســه تحصیل می کرد و از طریق کتاب خاطرات سفر اکتشافی شکلتون با او آشنا شده 

بود، سخت تحت تاثیر قرار داد.

آدام سندلر
آدام ســندلر یکی از پردرآمدترین بازیگران هالیوود 
است. او کارنامه ی ســینمایی پرباری دارد، با اینکه 
بیشتر اوقات نقش یک مرد نسبتاً دیوانه اما مهربان 
را بازی کرده اســت. برخی شــاید فیلــم های او را 
کمدی هایی احمقانه بدانند، اما تماشاگران کماکان 
او را دوســت دارند. آدام در بروکلین، نیویورک در ۹ 
ســپتامبر سال ۱۹۶۶ زاده شــد، مادرش یک معلم 
مدرســه مهد کودک، و پدر او استنلی سندلر، یک 
مهندس برق بود، خانواده وی یهودی هســتند و از 
مهاجران یهودی روســی تبارند. او پس از نقل مکان 
در سن ۶ سالگی در منچســتر، نیوهمپشایر بزرگ 
شد، وی در دبیرستان مرکزی منچستر تحصیل کرد. 
سندلر از دانشگاه نیویورک، مدرسه هنر تیش در سال 
۱۹88 فارغ التحصیل شد. سندلر پس از حضور موفق 
در یک برنامه زنده تلویزیونی به نام saturday night live در چندین فیلم هالیوودی حضوری موفق داشــت 
به طوری که مجموع این فیلم ها فروشــی در حدود ۲ میلیارد دلار آمریکا داشــت.]۲برخی از آثار معروف 
سندلر عبارتند از:آقای دیدز )۲۰۰۲(، پنجاه قرار اول )۲۰۰۴(، کلیک )۲۰۰۶( و تو حریف زوهان نمی شی 
)۲۰۰8(، قصه های وقت خواب )۲۰۰8(؛ و هچنین فیلم پیکســل ها، پینه دوز، مخلوط اشاره کرد. کمدین، 
خواننده، فیلم نامه نویس و تهیه کننده آمریکایی است. او از سال ۱۹۹۰ تا ۱۹۹۵، قبل از بازی در فیلم های 
هالیوودی، یکی از بازیگران سریال Saturday Night Live بود که مجموعاً بیش از ۴ میلیارد دلار در گیشه به 
دست آورد. او در سال ۲۰۲۲ دارایی خالص تخمینی ۴8۰ میلیون دلاری داشت و قراردادی برای سه فیلم 

دیگر با نتفلیکس به ارزش بیش از ۳۵۰ میلیون دلار امضا کرد.]۱[

فرهنگ

نماینــدگان مجلس از محل منابع حاصل از عوارض صادراتی 
کلیــه مواد و محصولات معدنی، اعتبــارات لازم برای اجرای 
قانون جهش تولید دانش بنیان را پیش بینی کردند. به گزارش 
خبرنگار مهر، نمایندگان مجلس شــورای اسلامی در جلسه 
نوبت صبح امروز )سه شــنبه ســوم بهمن مــاه( و در جریان 
رســیدگی به گزارش کمیســیون تلفیق لایحه بودجه سال 
۱۴۰۳ در بخــش درآمدی، با بندهای الحاقی ۲ و ۳ تبصره ۶ 
این لایحه موافقت کردند. بند الحاقی ۲- وزارت امور اقتصاد و 
دارایی مکلف است نسبت به واریز کلیه منابع حاصل از عوارض 
صادراتی کلیه مواد و محصولات معدنی صنایع معدنی، فلزی و 
غیر فلزی، محصولات نفتی، گازی و پتروشیمی به صورت خام 
و نیمه خام به ردیف درآمدی شــماره ۱۱۰۵۲۰ مالیات موضوع بند )ز( تبصره ۶ قانون بودجه سال ۱۴۰۲ کل 
کشــور به ردیف درآمدی شماره ۱۱۰۵۱8 و حقوق ورودی ماشین آلات، تجهیزات و قطعات تولیدی، صنعتی، 
معدنی و کشــاورزی به ردیف درآمدی شماره ۱۱۰۴۱8 جدول شماره پنج این قانون اقدام نماید.میزان قطعی 
عوارض صادراتی و فهرست کالاهای مشمول ظرف ۲ ماه پس از ابلاغ این قانون به تصویب هیأت وزیران می رسد. 
کلیه منابع حاصله جهت اجرای قانون جهش تولید دانش بنیان به معاونت علمی و فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری اختصاص می یابد به نحوی که معادل ۵۰ درصد از آن صرف افزایش صندوق نوآوری و شکوفایی 
شــود تا زمان تصویب فهرست کالاهای مشمول این بند، فهرست تصویب نامه هیأت وزیران، موضوع بند )ص( 
تبصره ۶ قانون بودجه ۱۴۰۱ مبنای اجرای این بند می باشد.سازمان برنامه و بودجه کشور مکلف است تخصیص 
ردیف هزینه ای بند را هر ماه به صورت یک دوازدهم صادر نماید. دبیرخانه شورای راهبردی فناوری ها و تولیدات 

دانش بنیان موظف است گزارش عملکرد این بند را هر ۶ ماه یک بار در اختیار مجلس قرار دهد. 

منابع مالی برای اجرای »قانون جهش تولید 
دانش بنیان« تعیین شد

    سال بیستم    شماره  5481
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